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Analiza februarskih anket na www.sls.si
Sodelavci na domači internetni strani Slovenske ljudske stranke smo zadovoljni z vašim

sodelovanjem v naših tedenskih anketah. Prav tako smo hvaležni za vse komentarje, ki jih
obiskovalci napišete k tam objavljenim stališčem SLS.

Prvi februarski teden je bil v znamenju priprav na izredno sejo o izbrisanih. Zato smo vas
spraševali, kako ocenjujete zavzemanja SLS za rešitev te problematike z ustavnim zakonom.
Velika večina nam je pritrdila, da je to edina možna rešitev problema.

V začetku februarja se je delegacija SLS udeležila kongresa Evropske ljudske stranke, kjer je
bila med drugimi sprejeta tudi resolucija o pridruževanju Hrvaške v EU. V to resolucijo se je
prav po prizadevanju delegatov SLS vnesel poziv, naj Hrvaška bolj sodeluje s sosedami pri
reševanju medsebojnih odprtih vprašanj. Tudi vam smo ta dosežek dali v anketno presojo.
Dobra polovica vas je menila, da je ta poteza pravilna, saj izkušnje z reševanjem odprtih vprašanj
z našo južno sosedo niso najboljše. Mnogi pa ste tudi opozorili, da to lahko ogrozi medsosed-
ske odnose. V SLS se zavedamo, da bi morali biti Slovenija in Hrvaška »naravni zaveznici«,
zato je še kako pomembno, da se medsebojna vprašanja čimprej rešijo.

Ekipa SLS je bila v prejšnjem mesecu zelo aktivna tudi na koalicijskem usklajevanju o za-
konu o istospolnih skupnostih. Naša stališča so bila v javnosti kar odmevna, zato smo za oceno
povprašali tudi obiskovalce naše domače strani. Razdelitev odgovorov je bila zelo zanimiva:
skoraj polovica vas je menila, da smo v SLS premalo ostri v zastopanju naših stališč, slaba
četrtina, da smo preveč ostri, ostali pa ste bili absolutno proti kakršnemu koli zakonu o isto-
spolnih zvezah, ali pa stališč SLS niste poznali.

V SLS se zavedamo, da ideološke teme in pregrevanje problematike družbenih manjšin ni
ključno za prihodnost Slovenije. Zato že ves čas opozarjamo na pomen razvojnih in gospodar-
skih vprašanj. S poslanskim večerom Janeza Podobnika smo odprli vprašanje demografske
politike Slovenije. Tudi vi ste nam s svojimi odgovori potrdili, da je padanje rodnosti eden
ključnih problemov slovenskega naroda, ki ni ideološka tema in pri katerem ni v slovenskem
interesu, da se ga rešuje s priseljevanjem. Rok Ravnikar

S Slovensko ljudsko stranko:
Slovenija - kokoš, ki nese zlata
jajca za naše otroke

Slovenska ljudska stranka sodi v družino evrop-
skih ljudsko - krščanskih strank. Ta povezanost bo
z vstopom v EU, kjer  ljudsko – krščanske stranke
skupaj nastopajo v evropskem parlamentu, še bolj
prišla do izraza. Osnovna programska načela, ki
opredeljujejo te stranke so:
- razvoj demokracije na osnovi krščanskega kul-
turnega izročila
- spodbujanje tradicionalnih vrednot, ki temelji-
jo na spoštovanju človeka, družine, doma in do-
movine

- pospeševanje splošne materialne in duhovne blaginje na temeljih trdnega
gospodarstva

- uveljavljanje socialne pravičnosti
Za stranke ljudsko – krščanske usmeritve je značilno zavzemanje za na-

cionalne usmeritve, v nasprotju z t.i. levimi ter liberalnimi strankami, ki se
zavzemajo za mednarodno solidarnost in globalizacijo. S temi načeli so
ljudske stranke najbliže interesom narodnega gospodarstva, saj je pogoj za
dobro stoječe gospodarstvo neke države, zagotovitev delovanja pravne
države,  vzpostavitev socialne pravičnosti, zavzemanje za razvoj, varčna
država in zaščita nacionalnih interesov.

Pogoji za razvoj zdravega gospodarstva v Sloveniji danes niso zagotovlje-
ni. Vse bolj se kaže, da naša država, v kateri politično življenje obvladuje
ena sama politična opcija,  izgublja ekonomsko suverenost, prizadeta je
kulturna in narodna identiteta, slabi pa tudi naš ugled. To je posledica
nedržavotvornega ravnanja vladajoče LDS ob podpori ZLDS in DESUSa,
kjer namesto strateških dolgoročnih usmeritev pri vodenju državne poli-
tike vsak dan bolj zapadamo v klientelizem,  korupcijo in nepotizem,  pove-
čuje se zunanji dolg, beležimo visoko inflacijo in nezaposlenost. LDS sploh
nima rešitev za gospodarski napredek. LDS ustvarja v javnosti lažno sliko
o svoji uspešnosti, s tem ko omogoča večjo porabo kot dopušča ustvarjeni
dohodek. Prodaja premoženja ,celo pod ceno, prehaja v nekritično porabo
vseh vrst, pogojev za nov krog investiranja pa država ne ustvari.
Zadolževanje države se pokriva s prodajo najkvalitetnejšega premoženja
(banke, infrastruktura, monopoli), istočasno pa povzroča podkapitalizaci-
jo podjetij. Gospodarska gibanja kažejo na to, da vladna smer vodi v liber-
alno globalizacijo brez ustrezne zaščite nacionalnih interesov.

Zaskrbljujoči trendi našega gospodarstva so izziv za Slovensko ljudsko
stranko, da zastavi vse svoje potenciale v bolj razpoznavno in učinkovito
delovanje v korist slovenskega naroda, družbe in države,  predvsem na
področju ustvarjanja pogojev za razvoj gospodarstva. Potrebno je ustvariti
pogoje, ki jih gospodarstvo od države pričakuje, to pa so predvsem, varčna
država, pospeševanje razvoja, privlačnost za naložbe in zaščita naciona-
lnih interesov .

Z večjo povezanostjo z združeno Evropsko ljudsko stranko (EPP)
se bo težišče delovanja stranke preusmerilo v reševanje teh najbolj perečih
izzivov slovenske države.

SLS mora biti nosilka novega dogovora v naši družbi, dogovora med
ustvarjenim in porabo. Na področju javne porabe moramo spodbuditi takojš-
nje varčevanje, pregledati neskončen krog pridobljenih pravic, spodbuditi
tudi osebno varčevanje, da se aktivira domači kapital, omogoči razvoj in
zagotovi prihodnost. Razprava o zmanjšanju javnih izdatkov, o manjših
davkih in spodbujanju investiranja predvsem s kapitalom naših ljudi je lepa
priložnost.

Po izkušnji delovanja v vladi je jasno, da ob dominantni vlogi liberalis-
tične LDS, stranka ne more ustrezno uveljaviti svojih načel in programa.
Zato bo v prihodnje potrebno skrbno pretehtati, v kakšnih  koalicijskih
povezavah lahko stranka svoj program uspešno izvaja in uveljavlja, pred-
vsem iz odgovornosti za razvoj države Slovenije, ki tukaj in sedaj potrebuje
močan premik za povečanje ekonomske učinkovitosti, s tem pa ohranitev
kulturne in narodne identitete, kar pa si vsi želimo za naše otroke.

Igor Draksler
Predsednik Glavnega odbora SLS

Darilo stranke ob materinskem dnevu
Izlet in Javna tribuna »Izzivi starševstva v Sloveniji«
20.3.2004 v Kopru, gledališče Koper

Slovenska ljudska stranka in Slovenska ženska zveza pri SLS želita letos posvetiti
praznovanje materinskega dne staršem, materam in očetom.

Zato vas vabimo, da se udeležite izleta in javne tribune v Kopru.
v soboto 20.3. 2004

z odhodom avtobusa iz Maribora ob 7. uri in iz Ljubljane ob 9. uri.
Ustavili se bomo v Kobilarni Lipica  in na Kmečkem turizmu v  Hrastovljah, naš končni cilj
pa je:

druženje in razprava na javni tribuni z naslovom:

»Izzivi starševstva v Sloveniji«,
v Kopru  20.3.2004 ob 16.30 uri,

predavala bo dr. Jana Brezenšek, v mali dvorani Koprskega gledališča.

Ob pripravah na Evropske volitve nismo pozabili na materinski dan.   V mesecu,
ko praznujemo 8.marca svetovni dan žena in 25.marca materinski dan, želimo z
organiziranjem srečanja članic in članov ter simpatizerjev stranke in  SŽZ  pokazati, kako
cenimo prispevek in vlogo slovenskih žena, še posebej slovenske matere v zgodovini in
razvoju našega naroda in domovine. Želimo pa tudi poudariti vlogo očeta, ker le starša
skupaj in soodgovorno lahko vodita in vzgajata naše bodoče rodove.
Naj bo to srečanje zahvala za preteklost in nagrada za prihodnost.

PROGRAM:
Ob 7.00 uri : Odhod avtobusa iz Maribora (Avtobusna postaja);
Ob 7.45 uri: Odhod avtobusa iz Celja, (Bivša stara cestninska

postaja  (ali iz avtobusne postaje Žalec));
Ob  9.00 uri : Odhod avtobusa iz Ljubljane , (Hala Tivoli);
Ob 10.15 uri: Ogled Kobilarne Lipica;
Ob 12.15 uri : Ogled znamenite freske v cerkvi v Hrastovljah;
Ob 13.uri : Kosilo na Kmečkem turizmu v Hrastovljah;
Ob 16.30 uri: javna tribuna :« Izzivi starševstva v Sloveniji«,

dr. Jana Brezenšek, (v mali gledališki
dvorani Koprskega gledališča);

Ob 18. – 18.30 uri:  družabno srečanje
Ob 19.uri: povratek
(PRIJAVNICA je na strani 22)
Vabljeni!

Nada Skuk
Podpredsednica SLS

Janez Podobnik
predsednik SLS
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NAGOVOR PREDSEDNIKA SLS - JANEZA PODOBNIKANAGOVOR PREDSEDNIKA SLS - JANEZA PODOBNIKA

Biti glas ljudstva!
V slovenski politiki se vedno bolj

čuti predvolilno napetost. Vsaka pote-
za tako vlade kot opozicije avtomats-
ko dobi tudi predvolilni pečat. Za poli-
tično stranko je volilno leto vedno
poseben izziv, po drugi strani pa
“naporni” čas pobiranja sadov svoje-
ga dela.

SLS vstopa v ta naporni čas v do-
bri kondiciji. Notranje je trdna in enot-
na. Obrestuje se ji pogumna odločitev,
da se je (med drugimi vplivnimi
strankami) osamljena usmerila v odpi-
ranje realnih tem slovenskega gospo-
darskega in regionalnega razvoja.
Nadaljevali bomo z organiziranjem
javnih tribun po vsej Sloveniji in na
njih predstavljali jasna in konkretna
stališča stranke o teh pomembnih
vprašanjih.

 Padanje priljubljenosti največje
vladne stranke je vnesel v delovanje
koalicije nemir, skoraj nervozo. Očit-

Prva seja Glavnega odbora SLSPoročilo iz 6, 7 in 8 seje
Izvršilnega odbora SLS

Izvršilni odbor Slovenske ljudske
stranke se pod vodstvom predsednika
Slovenske ljudske stranke Janeza
Podobnika redno sestaja vsak drugi
ponedeljek na sedežu stranke v Ljubl-
jani. Na svojih sejah obravnava pred-
vsem vsebinske teme, do katerih zavze-
ma stališča. Ta stališča služijo kot us-
meritev za delo poslancem, svetnikom,
funkcionarjem, organom stranke in
drugim.

Med drugim je Izvršilni odbor na
svojih sejah večkrat obravnaval prob-
lematiko t.i. »izbrisanih« in sprejel
poznano stališče SLS, da naj se ta
problematika dokončno uredi z us-
treznim ustavnim zakonom, ki ne bo
podeljeval statusa za nazaj in bo ome-
jeval izplačevanje morebitnih odškod-
nin.

S pomočjo posebne delovne skupine
za lokalno samoupravo v okviru izvršil-
nega odbora je oblikoval in sprejel stali-
šče, da naj SLS zagovarja rešitev, da se
morata novi zakon o lokalni samoupravi
in zakon o skladnem regionalnem raz-
voju sprejemati v paketu z novim zakon-
om o financiranju občin.

Obravnaval je tudi pereča vprašanja v
zvezi z odnosi s sosednjo Republiko
Hrvaško in odprtimi vprašanji glede
meje na morju. Glede ustanavljanja
evro-regij je sprejel stališče, da je za
Slovenijo sprejemljiva le taka evro-regi-
ja, ki bo vključevala vse Slovence, tudi
zamejske.

V zvezi z zakonom o istospolni part-
nerski zvezi izvršilni odbor nasprotuje
temu, da bi se ta zakon kakorkoli
skliceval ali navezoval na zakon o za-
konski zvezi in družinskih razmerjih, saj
je SLS prepričana, da imata družina in
zakonska zveza v slovenski družbi
poseben status in pomen, ki ju s tem
zakonom ne smemo spreminjati, še
manj pa zakonsko zvezo in družino na
novo vrednostno opredeljevati.

Večkrat se je soočil tudi z vprašanjem
davčne reforme in sprejel stališče, da je
pri zakonu o dohodnini potrebno zago-
varjati progresivno naravnano lestvico
olajšav za vsakega nadaljnjega otroka,
ter da je kmetijske subvencije potrebno
izvzeti iz obdavčitve dohodkov osnovne
kmetijske dejavnosti.

Izvršilni odbor ves čas tudi spremlja in
usmerja priprave na volitve v evropski
parlament. V ta namen je sprejel poseb-
na pravila za volitve v evropski parla-
ment in že izvedel nekatere aktivnosti v
zvezi z evidentiranjem morebitnih kandi-
datov. Na svoji zadnji seji je ugotovil, da
je soglasje h kandidaturi dalo 18 od 23.
evidentiranih kandidatov.

Aleš Vehar, sekretar Poslanske
skupine SLS

Prva konstitutivna seja Glavnega
odbora SLS je potekala 1. marca 2004.
Predsednik GO SLS Igor Draksler je
vse navzoče pozdravil in jih uvodoma
seznanil z določbami 23. člena Statuta
SLS, ki določa, da GO SLS izvoli na
svoji prvi seji po kongresu na predlog
članov glavnega odbora dva podpred-
sednika. Člani GO SLS so na javnem
glasovanju soglasno izvolili dr. Marto
Ciraj in Mitja Kataviča za podpredsed-
nika GO SLS. S tem je bil Glavni odbor
SLS konstituiran.

Člani GO SLS so se seznanili z ob-
širnim poročilom Janeza Podobnika,
predsednika SLS o aktivnostih Sloven-
ske ljudske stranke v času po kongre-
su. Podano jim je bilo poročilo iz kon-
gresa in izhajajočimi obveznostmi iz le
tega. Seznanili so se z  evidentiranimi
kandidati SLS za evropske volitve. Sez-
nanili so se z poročilom in predstavitvijo
gradiv za volitve v EU parlament.

Po obširni razpravi so sprejeli nasled-
nje sklepe:

NOVICE SLS

no so kolegi v LDS in tudi ZLSD pre-
pozno spoznali, da so preprosto pod-
cenjevali globino in politično občutl-
jivost problematike t.i. izbrisanih.
Prav tako so z nepotrebno ležernostjo
in podcenjevanjem (toda tokrat v par-
lamentu in ne v vladi) zavrnili števil-
ne vsebinske sklepe ob obravnavi
afere SIB in Orion, ki smo jih je pred-
lagali v poslanski skupini SLS in v
opoziciji. Z sprejetim povsem ane-
mičnim sklepom so si ostale vladne
stranke prislužile oceno, da si ne želi-
jo radikalnega razčiščenja o aferi SIB
in Orion, kar se jim bo negativno obre-
stovalo.

 SLS vztraja v svojem političnem
profilu in zavestno, še posebej ob nas-
topih poslančev v Državnem zboru
uporablja jasne besede(zloraba ,neza-
konitost, korupcija, klientelizem).
Prepričan sem, da naši volivci to od
nas pričakujejo. Biti moramo “glas
ljudstva”. Toda ne zgolj površno, poče-
ni populistično, pač pa z argumenti,
z osebnim angažmajem in vedno
strokovno dobro podprti.Še bolj
moramo izpiliti naša stališča in jih

vztrajno in prepričljivo zagovarjati.
Negujmo človeško noto, tudi v poli-
tičnem stilu, ob tem pa ne pozabi-
mo na socialno občutljivost.

 Kot že rečeno, bomo nadaljevali
z javnimi tribunami, ki naj postane-
jo ob aktivnem delu naših program-
skih odborov forum SLS, ki bo izob-
likoval naše odgovore na tri ključne
izzive, pred katerimi je po našem
mnenju Slovenija:

a)kako preseči tehnološko zaosta-
janje slovenskega gospodarstva;

b)kako se soočiti z negativnimi de-
mografskimi trendi, ki se nadaljuje-
jo;

c)kako odgovoriti na prevelike ra-
zlike v regionalnem razvoju med ra-
zličnimi slovenskimi regijami;

 In nenazadnje, negujmo našo
znotrajstrankarsko demokracijo,naj
bo SLS prepoznavna po njej !

In vedno, kjerkoli se pojavi
priložnost, podpirajmo mlade, talen-
tirane in inovativne. Taka drža
bo obogatila vse !

 Janez Podobnik
Predsednik Slovenske ljudske stranke

1. Izvršilni odbor in Programski svet
SLS se ponovno zaprosi, da tekst res-
olucije Slovenija v Evropi, obravnavane
na kongresu SLS, dopolni in ga takšne-
ga posredujeta Glavnemu odboru SLS
v dokončno sprejemanje.

2. GO SLS je potrdil poročilo pred-
sednika stranke in poročilo vodje volil-
nega štaba.

3. GO SLS sprejema pobude in
vprašanja na vsaki seji GO SLS.
Pobude in vprašanja članov GO SLS
obravnavajo pristojni organi stranke.
Odgovori na pobude se objavijo v ča-
sopisu SLS ODMEV.

mj



4 Odmev novice

NOVICE IZ DRŽAVNEGA ZBORA
Resolucija o nacionalnem programu za kulturo 2004 - 2007

Že novembra lani smo na kongresu SLS v Rogaški Slatini sprejeli programsko
resolucijo, na parlamentarni seji pa je poslanska skupina v uvodu izpostavila dva
segmenta iz te resolucije in sicer, da se »SLS zaveda, da nas je kultura kot narod
ohranjevala skozi zgodovino. Polpretekli razvoj je relativiziral podedovane vrednote in
ni ustvaril novih, s katerimi se bi lahko vsakdo identificiral. Prepričani smo, da je stihijo
v kulturni politiki mogoče obvladati le s ponovnim definiranjem poslanstva kulture in
njene vloge v družbi. SLS si bo prizadevala za vzpostavitev sistema, ki bo podpiral
novo izvirno ustvarjalnost in njeno vpetost v svetovni razvoj. Varovanje kulturne
dediščine terja v samostojni državi drugačen pristop od nekdanjega. Prepričani smo
tudi, da je skrb za ohranjanje slovenskega jezika temeljnega pomena za naše
dolgoročno narodno preživetje.« V medevropskem
dialogu in z ukrepi nacionalne politike bomo pospe-
ševali slovensko nacionalno kulturo, ki jo pojmujemo
kot nepogrešljiv sestavni del evropske kulture in utr-
jevali slovensko narodno istovetnost v Evropi in širše.
Kot nepogrešljiv del nacionalne kulture in identitete
pojmujemo naravno in kulturno dediščino, ki dokazu-
jeta izredno kreativnost generacij pred nami, tradicio-
nalno vpetost v evropski kulturni prostor in kažeta na
pomemben prispevek Slovenije k evropski kulturi.«

Po mnenju naše poslanske skupine je  resolucija
sad dobrega dela pristojnega ministrstva in različnih
strokovnih skupin, ki so mu pri tem pomagali, zato bo
poslanska skupina predlog zakona podprla. ( b.r.)

Zaposlitvena rehabilitacija in zaposlovanje invalidov
Na februarski redni seji Državnega zbora je poslanec SLS in predsednik

Odbora za zdravstvo, delo, družino in socialno politiko, Stanislav Brenčič, pred-
stavil stališče Poslanske skupine SLS do predloga zakona o zaposlitveni rehabi-
litaciji in zaposlovanju invalidov. V Slovenski ljudski stranki pozdravljamo vložitev
predloga zakona o zaposlitveni rehabilitaciji in zaposlovanja invalidov v proceduro
sprejemanja v državnemu zboru. V tem mandatu smo v Državnem zboru sprejeli
že kar nekaj zakonov s področja invalidskega varstva. V Poslanski skupini Sloven-
ske ljudske stranke ocenjujemo predlog zakona o zaposlitveni rehabilitaciji in
zaposlovanju invalidov kot dober in tudi dodelan pristop z dosego temeljnega
cilja. To je v prvi vrsti: ohraniti v zaposlitvi kar največ invalidov, ki ta trenutek še
imajo zaposlitev, povečati možnost zaposljivosti invalidov ter s tem njihovo social-
no vključenost v družbo kot celoto, vzpostavitev čimbolj enakovredne možnosti
udeležbe invalidov na trgu dela ter, kar je zelo pomembno, vložena sredstva za
dosego teh ciljev prerazporediti iz precej pasivnih dosedanjih oblik v bolj aktivne
oblike in ukrepe na področju zaposlovanja. Povsem jasno je, da je v današnji
ekonomsko gospodarski situaciji stanje na trgu dela silno brezkompromisno in je
zaposlovanje posameznih struktur še povsem zdravih iskalcev zaposlitve prak-
tično zelo težko, včasih izredno težko, kaj šele zaposlovanje iskalcev zaposlitve,
ki so invalidi.

Zato je po našem mnenju sorazmerno velik izbor stimulativnih ukrepov za
delodajalce, ki zaposlujejo invalide, dober pristop. Mnenja smo celo, da bi kazalo
iz naslova končnega rezultata, oziroma finančnega bremena države, na tem
področju te ukrepe še povečati. Nadaljnja zaposlitev invalidov je v veliki meri
odvisna od kvalitete izvajanja zaposlitvene rehabilitacije, ki jo v predlogu zakona
opredeljujejo kot javno službo. V tem smislu menimo, da je v okviru dodeljevanje
koncesij za izvajanje storitev zaposlitvene rehabilitacije zelo pomembno, kako bo
vsebinsko izveden javni natečaj za pridobitev koncesije. Tega bo pripravilo mini-
strstvo, pristojno za invalidsko varstvo predvsem v smislu zahtevanih standardov
storitev in pozneje tudi preverjanja uspešnosti izvajanja posameznih rehabilit-
acijskih načrtov oziroma preverjanja rezultatov zaposlovanja na temelju
zaposlitvene rehabilitacije. (b.r.)

Zakon o podpornem okolju za podjetništvo s strani SLS označen kot
dobro izhodišče za nadaljnjo obravnavo

S predlogom zakona o podpornem okolju za podjetništvo se praktično na-
domešča obstoječi zakon o razvoju malega gospodarstva, ki bi v bistvu zasledov-
al podobne, če ne kar enake cilje. Njegov namen pa je bil ustvarjanje pogojev in
pobud za ustanavljanje novih, ter razvoj in rast že obstoječih enot malih in srednje
velikih podjetij. Predlog zakona po našem vedenju na deklarativni ravni dobro
zastavlja svoj namen. Vendar pa se preveč rešitev prepušča številnim predpisom,
ki jih sprejema vlada oziroma jih izdaja minister, pristojen za gospodarstvo.
Menimo, da bi moral predlog zakona v smislu vzpostavitve pozitivne klime za
razvoj podjetništvu podpornega okolja, vnašati več ambicij in iniciative s strani
predvsem Obrtne zbornice Slovenije in tudi Gospodarske zbornice Slovenije.
Vsaj v smislu izvajanja določenih javnih pooblastil, ki jih že imata, ali ki bi se jima
dodelile oziroma se jima na novo zaupale na temelju tega zakona.

Poslanska skupina Slovenske ljudske stranke meni, da je potrebno ponovno
proučiti smiselnost instrumenta sklada, s katerim se subvencionira obrestno
mero za najete kredite, kajti s tem se v prvi vrsti stimulira oziroma daje potuho
bankam, zato da se ne trudijo nuditi investicijskih kreditov s čim nižjo obrestno
mero svojim komitentom. To bi za njih moralo biti samoiniciativno, da s tem
omogočijo večje denarne plasmaje svojih komitentov na njihovih bankah.

Predlog zakona bomo podprli kot dobro podlago za nadaljnjo obravnavo, kajti
menimo, da podjetniškega duha ni mogoče ustaviti. ( b.r.)

Soglasno za ratifikacijo Severnoatlantske pogodbe
Programska stalnica Slovenske ljudske stranke je vedno bila članstvo v sever-

noatlantskem zavezništvu. Zato smo v poslanski skupini soglasno glasovali “za”.
Današnja odločitev državnega zbora je odločitev, ki pomeni tudi uresničitev volje
državljank in državljanov na referendumu, lanskega 23. aprila. Bili smo ena redkih
držav ki smo se odločili, da bomo z referendumom preverili voljo ljudi ali gremo v
NATO ali ne. Slovenija bo prispevala k evropski in trans atlantski varnosti. Naši
slovenski diplomati so vsak dan prisotni na številnih odborih NATA, kjer že danes
sooblikujejo ključne dokumente, ki jih sprejema najvišje telo NATA, severnoat-
lantski svet. Na ta način kot Slovenija soustvarjamo svetovno politiko, vplivamo na
varnost, ki ni omejena samo na slovensko ozemlje, ampak smo vojaško in civilno
prisotni v mnogih stabilizacijskih in mirovnih operacijah. Naš interes je, da se EU
in NATO dopolnjujeta in da skupaj delujeta na kriznih območjih in primeri takšne-
ga sodelovanja so že vidni. Poslanska skupina Slovenske ljudske stranke je
soglasno glasovala za predlog zakona o ratifikaciji severnoatlantske pogodbe. (
b.r.)

Poslanec Ivan Božič že 1997
predlagal praznik priključitve
Primorske
Poslanec SLS Ivan Božič je na novinarski konferenci predstavil predlog zakona
o spremembi zakona o praznikih in dela prostih dnevih, s katerim sta s
poslanskim kolegom Mirom Mozetičem leta 1997 v državnem zboru 15.
september, datum, ko je leta 1947 z uveljavitvijo Pariškega sporazuma
Slovenija de facto priključila Primorsko, predlagala za praznik priključitve
Primorske k Sloveniji. V parlamentu so vloženi že štirje predlogi za zakon o
tem prazniku, teče pa tudi debata o samem datumu praznika.

Božič je poudaril, da
bi, če bi odločal sam,
vztrajal pri svojem
predlogu zakona -
prazniku 15. septem-
bra, je pa najpomem-
bneje, da se praznik
priključitve Primorske

Sloveniji obeleži. Ivan Božič je opisal
dogajanje izpred 63 let, ko so 14. septem-
bra po celi Primorski goreli kresovi ob
pričakovanju in praznovanju priključitve
Primorske. Dodaja da je bilo sicer že v
predlogu leta 1997 zapisano, da je
vprašanje slovenskega Primorja
dokončno rešil podpis Londonskega spo-
razuma 5. oktobra 1954, ko je bilo razdel-
jeno Svobodno tržaško ozemlje in je Slo-
venija dobila tudi morje.

Z idejo o spominskem dnevu na vlogo
primorskih Slovencev, kot ga predlaga
LDS, bi bilo naš praznik mogoče
obravnavati kot odgovor na odločitev ita-
li-janske poslanske zbornice, ki je ne-
davno 10. februar razglasila za dan spo-
mina na žrtve fojb in eksodus istrskih Ita-
lijanov; to pa nikakor ni naš namen.  Ob
prazniku priključitve Primorske bi mo-
rali v Sloveniji praznovati, ne pa se jokati.

Božič je še spomnil, da so se za pri-
ključitev Primorske Sloveniji zavzemali
tako partizani kot domobranci, tako da
glede tega praznika ne more prihajati do
političnih nesoglasij.

Rok Ravnikar

Praznik priključitve Primorske
V Novi generaciji Slovenske ljudske

stranke smo se odločili, da podpremo
prelagani zakon o spremembi in dopolnitvi
zakona o praznikih in dela prostih dnevih v
Republiki Sloveniji ter smo mnenja, da je
ta dogodek eden od pomembnejših mej-
nikov v slovenski zgodovini.

V ta namen bomo organizirali več pri-
reditev. V mesecu aprilu bomo na to temo
organizirali dve okrogli mizi, v Novi Gorici
in Tolminu na katerem bodo sodelovali
poznani zgodovinarji in moški pevski zbor
Nove generacije. Nova generacija SLS bo
ob pomoči občinskih odborov izvedla tudi
plakatiranje po celi Primorski.

Vrhunec bodo prireditve dosegle 30.
aprila, ko bomo ob pomoči zamejskega
društva Benečija organizirali kresovanje
na Matajurju. Na dan vstopa Slovenije v
EU, 1. maja, bo otvoritev cestnega križišča
Peršeti, na katerem bo slavnostni govornik
minister za promet  Jakob Presečnik.

Vodja projekta je poslanec Slovenske
ljudske stranke g. Ivan Božič, koordinator
pa Marko Gasser, ob pomoči
organizacijskega odbora, ki
ga sestavljajo: Toni Harej,
Uroš Kavčič, Janko Slokar,
Gregor Kobal, Boštjan Šinigoj
in Dušan-Janez Gačnik. Na
vseh prireditvah bodo aktivno
sodelovali mladi iz cele Pri-
morske (tudi iz zamejstva).

V kolikor ste pripravljeni pri
projektu aktivno sodelovati
nas lahko pokličete na GSM:
041 632 770

Marko Gasser, glavni
tajnik NG SLS

šesn



5Odmev komentarji

Težave z DDV-jem

Cvetko Zupančič, državni svetnik
SLS, je na 19. SEJI DRŽAV-
NEGA SVETA izpostavil vprašan-
je na  Davčno upravo RS, zakaj
nekateri kmetje, ki so že pridobili
pravico do pavšalnega nadomes-
tila vstopnega davka na dodano
vrednost, letos ne dobijo podal-
jšanja tega dovoljenja in tako ne
morejo uveljaviti 4% DDV-ja.

V Državnem zboru RS je bil sprejet nov Nacionalni program izgradnje
avtocest v Republiki Sloveniji

NOVICE IZ DRŽAVNEGA SVETA

Obisk Ruske federacije
Predsednik Državnega sveta RS je
v spremstvu državnih svetnikov Dar-
ka Frasa in Jožeta Ilca obiskal Rus-
ko federacijo. Sestali so se s pred-
sednikom Sveta federacije Serge-
jem Mironovom z delegacijo. Suš-
nik je navedel, da je sprejem
krovne Deklaracije o prijateljstvu in
sodelovanju med državama prine-
sel številne pozitivne učinke, s
čimer se je strinjal tudi gostitelj. So-
govornika sta spregovorila tudi o
Forumu slovanskih kultur, za
ustanovitev katerega si prizadeva
osem držav in naj bi bil v Ljubljani.
Govorila sta tudi o skupnih projektih
na področju gradbeništva in ener-
getike in o sodelovanju držav po
vstopu Slovenije v EU. Mironov je
pozdravil vsa prizadevanja sloven-

ske strani za ohranitev tradicionalne
proslave pri Ruski kapelici na Vr-
šiču, ob tem pa ga je Sušnik povabil
na uradni obisk v Slovenijo, ki bi se
odvijal ob letošnji proslavi na
navedeni lokaciji. Predsednik Suš-
nik je Mironovu čestital za predsed-
niško kandidaturo in izrazil dobre
želje v predvolilnem obdobju.

Nov Nacionalni program izgradnje avtocest v Republiki Sloveniji (NPIA RS),
ki ga je sprejel Državni zbor v petek, 27. februarja 2004, obsega izgradnjo
skupaj 572,6 km cest, od tega 538,6 km avtocest in hitrih cest ter 34 km
drugih državnih cest. Ocenjena investicijska vrednost novega NPIA RS znaša
5.425,9 mio EUR (nivo cen december 2002), od katerih jih bo v nadaljevanju
izvajanja NPIA RS potrebno v obdobju 2003-2013 realizirati še 3.475,7 mio
EUR brez stroškov financiranja.

Glavna prioriteta Repub-
like Slovenije pri gradnji
posameznih avtocestnih
odsekov je določena s
potekom V. in X. evrop-
skega prometnega in
transportnega koridorja,
ki zajema:

- avtocesto v smeri jugozahod–
severovzhod od Kopra do Šentilja na
slovensko–avstrijski meji, s postopnim
dograjevanjem avtocestnih odsekov do

slovensko–italijanske in slovensko–
madžarske meje,

- avtocesto v smeri severozahod–
jugovzhod od predora Karavanke na
slovensko–avstrijski meji do Obrežja na
slovensko–hrvaški meji.

Tako bo:
- hrbtenica slovenskega avtocestnega

omrežja – od Maribora do Kopra in od
Karavank do Obrežja – dokončana do
konca leta 2008,

- celotni osnovni program pa do konca leta
2013.

Obnovitev pogajanj za ustavno pogodbo EU
Predsednik Državnega sveta Janez Sušnik je sprejel veleposlanika Republike

Italije Norberta Cappella, ki je prišel na poslovilni obisk. Po izrečeni predsednikovi
dobrodošlici je Sušnik spregovoril o odnosih med državama, ki jih je ocenil kot
dobre in prijateljske kljub nekaterim odprtim vprašanjem, povezanih z zgodovinski-
mi dogodki. Gospodarsko sodelovanje je zelo razvito in učinkovito, dobro je razvito
tudi sodelovanje na področju kulture in turizma. Dejal je, da je seznanjen s sestavo
in delom italijanskega Senata, ki ima več kot 70-letno tradicijo. Slovenski Državni
svet in italijanski Senat dobro sodelujeta in sta povezana tudi v Združenju evrop-
skih senatov, ki deluje od leta 2000. Veleposlaniku se je zahvalil za podporo Italije
ob slovenskem vključevanju v EU in NATO in dejal, da bo Slovenija kot ena izmed
desetih novih članic zagotovo dober partner EU.

Z izgradnjo avtocestnega omrežja v Re-
publiki Sloveniji želimo uresničiti nasled-
nje zastavljene osnovne cilje:

- navznoter medsebojno povezati vse slov-
enske regije ter najpomembnejše gospo-
darske centre v državi, navzven pa Re-
publiko Slovenijo navezati na evropsko
avtocestno omrežje in jo tako povezati s
širšim evropskim prostorom,

- približati in povezati slovenski gospodar-
ski prostor z evropskim gospodarskim
prostorom in s tem povečati konku-
renčno sposobnost slovenskega gospo-
darstva v primerjavi z evropskim,

- približati in povezati slovenski kulturni
prostor ter omogočiti njegovo pre-
poznavnost in povezanost s širšim evrop-
skim prostorom,

- spodbujati nadaljnji gospodarski razvoj
slovenskega gospodarstva preko inves-
ticij v izgradnjo gospodarske infrastruk-
ture (avtocestnega omrežja), ki imajo

dokazano pozitivne multiplikativne in
akceleratorske učinke na večino mak-
roekonomskih agregatov in ostale sek-
torje slovenskega gospodarstva,

- izboljšati in povečati nivo prometne
varnosti udeležencev v cestnem
prometu,

- zmanjšati prekomerne negativne
prometne vplive na okolje v območju
obstoječih glavnih in regionalnih cest
zaradi njihove razbremenitve z zgraje-
nim avtocestnim omrežjem, predvsem
z ukrepi preusmerjanja težkega to-
vornega prometa na že zgrajeno avto-
cestno omrežje.
Ministrstvo za promet je v sodelovan-

ju z DARS-om in nekaterimi drugimi
ministrstvi in zunanjimi strokovnimi in-
štitucijami pripravilo predvsem realen
program, ki ga bo možno realizirati tako
po finančni, kot po rokovni plati.

Jakob Presečnik, minister za promet

Ivančna Gorica - Bič

js



6 Odmev novice

MINISTRSTVO ZA PRAVOSODJE

Sodna statistika 2003
Kot vsako leto je ministrstvo za pravosodje tudi letos pripravilo in analiziralo
statistične podatke o delu slovenskih sodišč. Iz Sodna statistika za leto 2003
je razvidno, da prizadevanja ministrstva za pravosodje za odpravo sodnih
zaostankov oziroma za doseganje tekočega sodnega odločanja v razumnem
roku, počasi pa vendarle prinašajo pozitivne rezultate.

Statistični podatki
o gibanju zadev na
sodiščih v minu-
lem letu kažejo,
da so sodišča lani,
ob povečanemu
pripadu, rešila
bistveno več zadev
kot leto prej. Ugo-
tavljamo, da so so-

dišča v letu 2003 prejela 44.244 zadev
več kot v letu 2002. To pomeni, da se
pripad novih zadev na slovenskih so-
diščih povečuje. Razveseljiva ugoto-
vitev ob tem pa je, da so sodišča v prim-
erjavi z letom 2002 lani rešila 60.233
zadev več. Število vseh nerešenih
zadev se je zmanjšalo na višjih in
okrožnih sodiščih, na Višjem de-
lovnem in socialnem sodišču ter na de-
lovnih in socialnem sodišču. Na
Vrhovnem sodišču RS, na okrajnih so-
diščih in na Upravnem sodišču RS pa
se je število nerešenih zadev poveča-

lo. Ugotovimo lahko
tudi nadaljevanje tren-
da zmanjševanja sod-
nih zaostankov v
pomembnejših za-

devah, ki jih nepo-
sredno obravnavajo sod-

niki.
Pri tem je pomembno opo-

zoriti tudi na nadaljevanje
ugodnega trenda pri zmanjše-
vanju števila nerešenih zadev
pri zemljiško knjižnih zadevah.
V letu 2003 se je bistveno zmanj-
šalo število nerešenih zadev in
sicer za slabih 13%. Pomembno

je tudi, da pregled po posameznih so-
diščih kaže na zmanjševanje števila
nerešenih zadev na večini sodišč.
Ponekod so sodišča uspela zmanjšati
število nerešenih zemljiško knjižnih
zadev tudi za 50% (Tolmin, Škofja
Loka, Nova Gorica, Jesenice, Ilirska
Bistrica, Kočevje). Projekt informati-
zacije zemljiške knjige lahko ocenimo
kot uspešen. Žal pa navedeni podatki
ne veljajo za Okrajno sodišče v Ljub-
ljani, ki zaenkrat še ne zmanjšuje
števila nerešenih zadev, Okrajno so-
dišče v Mariboru pa je zmanjševanje
nerešenih zemljiško knjižnih zadev
začelo šele lani.

Kljub spodbudnim statističnim po-
datkov pa moramo ugotoviti, da se je
skupno število nerešeneh zadev na
slovenskih sodiščih povečalo za dobre
3 %. Razlog za povečanje števila vseh
nerešenih zadev je izvršba. Iz statis-
tičnih podatkov o gibanju sodnih
zadev za leto 2003 izhaja, da predstav-
lja izvršba skoraj polovico vseh nereš-
enih sodnih zadev.

Kljub dvema novelama Zakona o iz-
vršbi in zavarovanju, ki smo ju pri-
pravili na pravosodnem ministrstvu,
na tem področju ni prišlo do večjih
premikov na bolje. Ministrstvo za pra-
vosodje je zato že septembra lanskega
leta ustanovilo posebno delovno sku-
pino za proučitev stanja in pripravo
predlogov ukrepov. Glavna naloga de-
lovne skupine je bila ugotoviti razloge
za zaostanke in predlagati ukrepe za
izboljšanje stanja na področju izvršbe.
Končni rezultat dela omenjene sku-
pine je pisno gradivo z naslovom Ana-

Še o zakonu o enakih možnos  
Slovenski zakon o
enakih možnostih
žensk in moških je
splošen zakon, ki do-
loča skupne smer-
nice oziroma temel-
je, ki bodo vodilo za
zakonodajo na
posameznih po-

dročjih družbenega življenja. Cilj zako-
na na področju enakosti spolov je prispe-
vati k takemu razvoju družbe, ki bo vkl-
jučevala in upoštevala sposobnosti in po-
tenciale tako žensk kot moških. Za bol-
jše razumevanje naj obrazložim nekaj kl-
jučnih pojmov, ki se pojavljajo v zakonu,
kot so: enakost spolov, enake možnosti
spolov, enaka obravnava spolov, nep-
osredna in posredna oblika diskrimi-
nacije. Enakost spolov je končni cilj poli-
tike enakih možnosti spolov, kar pome-
ni, da imajo ženske in moški resnično
enak položaj v družbi in enake možnosti
za udejstvovanje na vseh področjih jav-
nega in zasebnega življenja. Enake
možnosti spolov pomenijo, da so odstran-
jene tudi na spolu osnovane ovire, ki žen-
skam ali moškim preprečujejo ekonoms-
ko, politično ali družbeno sodelovanje.

Enaka obravnava pomeni, da je zago-
tovljena odsotnost neposredne in
posredne oblike diskriminacije zaradi
spola. Načelo enake obravnave pre-
poveduje kakršnokoli diskriminacijo na
podlagi spola, tako direktno kot indirek-

tno. Enaka obravnava se nanaša na sklen-
itev delovnega razmerja, delitev nalog v
zvezi z delom, napredovanje, usposabl-
janje in izobraževanje, plačilne in de-
lovne pogoje in prenehanje delovnega
razmerja. Ne nanaša se na primere, ko
je razlikovanje med spoloma posledica
različne stopnje izobrazbe, usposobl-
jenosti, stopnje odgovornosti ter drugih
objektivnih okoliščin. Določila o enaki
obravnavi se ne uporabljajo tudi za po-
dročja, za katera velja, da niso v naspro-
tju z zakonom oziroma, ko ne gre za
neenako obravnavo. Sem štejejo ponava-
di zaposlovanje v vojski in policiji, pred-
pisi o zaščiti materinstva in nosečnosti,
cerkvene službe in pozitivni ukrepi. Dis-
kriminacija zaradi spola obstaja, kadar
so osebe enega spola obravnavane bolj
ugodno od oseb drugega spola. Pri tem
ločimo neposredno in posredno diskrim-
inacijo zaradi spola.

Diskriminacija je neposredna, kadar
razlika v obravnavi temelji izključno na
spolu ali okoliščini, neločljivo povezani
s spolom osebe (npr. če delodajalec ne
bi zaposlil ali napredoval kandidatke
zato, ker je ženskega spola ali zaradi
njene nosečnosti, ali če bi šola dovoljev-
ala vpis samo dečkom ali samo dekli-
cam). Torej, če je oseba zaradi svojega
spola bila, je ali bi lahko bila v enakih ali
podobnih okoliščinah obravnavana manj
ugodno kot oseba nasprotnega spola.

Posredna diskriminacija ali prikrita dis-

Prispevek ministrstva za
pravosodje k informatizaciji
javne uprave

Minister  za  pravosodje  mag.
Ivan  Bizjak  je v minulem mesecu
izdal dva pravilnika  o  elektronskih
storitvah,  ki  bosta  vsak na svojem
področju bistveno  pripomogla  k
lažjemu poslovanju uporabnikov jav-
nih storitev in k uresničevanju izva-
janja ciljev akcijskega načrta e-up-
rave do leta 2004. Gre za  Pravilnik
o elektronskem dostopu do podat-
kov vpisanih v sodni register in
Pravilnik  o  elektronskem  dostopu
do  informatizirane  glavne knjige
(zemljiške  knjige,  ki  urejata  elek-
tronski  sodni register ter zemljiški
kataster in zemljiško knjigo. f.s.

V zvezi z najnovejšimi
nepremičninskimi  oziroma
finančnimi aferami

“Zbiljski  gaj”  in “Orion”, kjer so bili
močno izpostavljeni tudi notarji, je
ministrstvo za pravosodje vzelo pod
drobnogled delo tistih notarjev, ki so
v  omenjenih  primerih  opravljali  no-
tarske  storitve.  V  povezavi  z Zbil-
jskim  gajem  je  ministrstvo  od  notar-
ske  zbornice  zahtevalo uvedbo disci-
plinskega  postopka zoper enega no-
tarja, v povezavi z Orionom pa je od
zbornice že zahtevalo poročilo o delu
notarjev. Ministrstvo je s tem v zvezi
tudi pripravilo spremembe in
dopolnitve Zakona o notariatu, s kate-
rimi se bo povečala odgovornost no-
tarjev, ukrepili pa se bodo ukrepi in
nadzor nad njihovim delom.      f.s.

liza stanja na področju sodne izvršbe v
Republiki Sloveniji (navedeno gradivo
je objavljeno na spletni strani mini-
strstva za pravosodje: http://
www.gov.si/mp/si/vsebina/aktivnosti/
izvrsba_analiza.pdf).

Ministrstvo je za izboljšanje stanja
na področju izvršbe pripravilo števil-
ne ukrepe in priporočila sodiščem in
drugim inštitucijam. Glede ukrepov, ki
se nanašajo na delo izvršiteljev, je min-
istrstvo z zadnjo novelo zakona o iz-
vršbi in zavarovanju povečalo stopnjo
zahtevane izobrazbe za izvršitelja. V
začetku leta smo objavili razpis za
nove izvršitelje za območja, za katera
je analiza pokazala, da je pokritost z
izvršitelji nezadostna. Ministrstvo bo
tudi nadaljevalo izvajanje rednih nad-
zorstvenih pregledov, kar naj bi prispe-
valo k boljšemu delu in poenotenju
prakse izvršiteljev. Naj omenim, da je
bilo v letu 2003 izvedenih osem nad-
zorstvenih pregledov. Ker na zastoje v
izvršilnem postopku nemalokrat
vplivajo tudi same stranke je ministrs-
tvo za pravosodje v pomoč širši jav-
nosti in morebitnim uporabnikom na
svojih spletnih straneh objavilo vzorce
najpogostejših predlogov za izvršbo.

Navedeno je zgolj izsek iz vsako-
dnevnega dela ministrstva za pravo-
sodje. K učinkovitejšemu reševanju
odprtih vprašanj in delu slovenskega
sodstva ter posledično izboljšanju jav-

ne podobe slovenskega pravosodja pa
morajo v največji meri prispevati
predvsem sodniki sami. Prepričani
smo, da bo k temu pripomogla tudi
nedavna izvolitev in nastop mandata
novega predsednika Vrhovnega sodiš-
ča Republike Slovenije Franca Teste-
na.

Franc STANONIK
 Svetovalec vlade
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Marec, mesec žensk
V Občini Komenda praznujemo v mesecu marcu dva praznika žensk: 8. marec dan
žena in 25. marec, materinski praznik. Tudi sama praznujem oba. To pa iz razloga, ker
menim, da je prav, da se spomnimo prav vseh žensk, tistih, ki so matere in tistih, ki iz
različnih razlogov niso, tistih, ki so družbeno aktivne in tistih, ki podpirajo svoje može,
da v družbi udejanjajo tudi njihova hotenja, in tudi, če jih ne, tistih, ki skrbijo za vsakdanji
kruh svoje družine skupaj z možem ali kot matere samohranilke, tistih, ki skrbijo za
bolne, ostarele, za otroke v vrtcih, za bolnike po bolnicah, tistih, ki so svoja življenja
namenile bogu in nas podpirajo prek molitve in dobrih del,  in tistih, ki so iz različnih
vzrokov na robu družbe, odrinjene v bedo in revščino, ponižane in razčlovečene.

Zakon o registraciji istospolnih partnerskih skupnosti

SLS za ohranitev zveze ženske in moškega kot vrednote
Pogovor z Rokom Ravnikarjem, služba za odnose z javnostmi SLS

s   tih žensk in moških (2)

Zakaj je SLS tako
odločno reagirala
na predlog zakona o
registraciji istospol-
nih partnerskih sku-
pnosti?

V Slovenski ljud-
ski stranki se zave-
damo, da v družbi
obstajajo partner-
ske skupnosti isto-
spolnih oseb, ki
niso pravno ureje-
ne. Strinjamo se, da
se ta pravna praz-
nina uredi, če za to

obstaja politična volja in zadostno
družbeno in politično soglasje.

Prvotni koncept predlaganega zakona
in izhodišča na katerih je temeljil, je da-
jal istospolni zvezi večji družbeni pomen,
kot ga dejansko ima. Zaradi tega je bil za
SLS nesprejemljiv.

Ideološki pristop k reševanju problem-
atike, kakor so se ga lotili predlagatelji za-
kona, LDS in ZLSD ter nekatera društva
istospolno usmerjenih, je nekonstruktiven
in za rešitev škodljiv. Za SLS je nespre-
jemljivo, da zagovorniki zakona o isto-
spolnih partnerskih skupnostih, sprejetje
zakona utemljujejo s 14. členom ustave
in potrebo po odpravi diskriminacije.

V SLS ocenjujemo, da istospolno us-
merjeni v Sloveniji kot posamezniki niso
diskriminirani z nobenim zakonom; če za

zveze ženske in moškega velja poseben za-
kon o zakonski zvezi, to nikakor ni podla-
ga za diskriminacijo istospolnih parov, saj
gre po naravi za popolnoma različni zvezi.
Poleg tega pa v SLS menimo, da je zveza
ženske in moškega, prav zaradi svojega
potenciala za rojstvo otrok in nastanek
družine, zveza posebnega družbenega
pomena in ji mora država zato nuditi in
priznavati posebne pravice in privilegije.

   Ali je bil pristop Ministrstva za delo
družino in socialne zadeve optimalen?

V SLS menimo, da zakon o istospolnih
partnerskih skupnostih ne spada na po-
dročje družinskega prava, saj gre za ure-
janje razmerij, pravic in dolžnosti po-
sameznikov v istospolni partnerski skup-
nosti. Predlog zakona predvideva kar
nekaj novih obveznosti za Ministrstvo za
notranje zadeve, zato bi mogoče bolj spa-
dal pod njihovo okrilje.

Samske osebe in s tem tudi homoseksual-
ci imajo po naši zakonodaji pravico pos-
vojiti otroka. Kaj menite o takšni zakon-
odaji?

Ob taki zakonodaji nosijo veliko odgo-
vornost centri za socialno delo, ki vodijo
postopek posvojitve. Ti morajo vso pozor-
nost nameniti pravicam in koristim otro-
ka – posvojenca; to pa je, da otrok živi v
urejenem družinskem okolju, ki mu ga
lahko nudi samo urejena življenjska skup-
nost ženske in moškega.

Zakonodaja ne more predvideti vseh
različnih situacij in kombinacij, ki se v
praksi pojavljajo. Za pravilne rešitve je
potrebno imeti visoko strokovno znanje
in zdravo pamet.

teri bolj domena enega oziroma druge-
ga spola. Koliko zmoremo skupaj pa se
prav tako kaže v vsakodnevnem življen-
ju v družinah, kjer se starša podpirata,
pa tudi na družbenem področju, kjer
smo skupaj uspeli uresničiti projekte,
pomembne za vse. Lep primer družbene
angažiranosti žensk in posledic tega
angažmaja v njihovi družbi so skandi-
navske države. Od njih se lahko veliko
naučimo, saj dokazujejo, da je s sode-
lovanjem obeh spolov mogoče doseči
blaginjo za vse ljudi, ob čistem okolju,
socialni varnosti, široki razgledanosti
državljanov, visoki stopnji demokracije
in zavidljivem tehnološkem razvoju.

Kako to doseči v naši družbi? Enak-
ovrednost in enake možnosti obeh
spolov ter celo zagotovitev kvot in
vplivnih mest je v naši družbi, pa tudi v
naši stranki formalno precej urejena za
oba spola. Za udejanjanje v življenju pa
bo potrebno še veliko strpnosti, doka-
zovanja, razumevanja, in iskrene želje
po sodelovanju ne pa po obvladovanju
drugega. S tem pa se bo postopno
spreminjala tudi družbena klima in
bodo volivke in volivci volili tako, da pri
odločitvah ne bodo gledali na spol, tem-
več na kandidata ali kandidatko, ki ga/
jo bodo obkrožili.

Dr. Marta Ciraj
Predsednica OO SLS Komenda in

podpredsednica Glavnega odbora SLS

kriminacija se pojavi, kadar je razlika os-
novana na drugačnem merilu, vendar priza-
dene bistveno večji delež oseb enega spo-
la. Največ primerov prikrite diskriminacije
je tudi pri nas povezanih z delovnimi
razmerji s krajšim delovnim časom, ali
postavljanje starostne meje za dodelitev
projektov na univerzi za doseganje višje
stopnje izobrazbe, kar pomeni diskrimi-
nacijo žensk, ki ne more biti upravičena,
saj se zaradi družinskih obveznosti karier-
na pot žensk prekine pogosteje kot pri
moških. Naj ob tej priliki omenim, da je
naš novi Zakon o delovnih razmerjih, pred-

vsem pa novi Zakon o starševstvu in
družinskih prejemkih, tudi s pomočjo
direktiv EU, naredil velik korak k uskla-
jevanju družinskih in poklicnih ob-
veznosti, kjer se poudarja večja vloga
očetov pri negi in vzgoji otrok.

Pri pripravi Zakona o enakih
možnostih žensk in moških smo si
pripravljavci zakona  zavedali, da tak-
šnih sprememb ni mogoče doseči čez
noč, ne pri nas ne kjerkoli v svetu. Zato
naš zakon določa tudi ukrepe, s kateri-
mi jih bo mogoče doseči postopoma.
Med te sodijo splošni ukrepi in posebni,
začasni ukrepi. Ker so ti ukrepi zelo
pomembni, zahtevajo posebno obravna-
vo, ki jo bom obrazložila v svojem
naslednjem prispevku.

Mira Umek
Predsednica ŽZ MO Ljubljana in
bivša Direktorica Urada za enake

možnosti Vlade RS

 Kaj ste storili s koromačem?
Iz spoštovanja do pridelovalcev koro-

mača, smo ga porabili za prehrambene
namene.

BR

rože

Brez pogum-
nih žensk, ki
so v času, ko
ni bilo ustrez-
ne medicinske
oskrbe, žrtvo-
vale svoja živ-
ljenja za roje-
vanje otrok, in
tistih, ki so
življenja žrt-
vovale za uvel-

javljanje vloge žensk v družbi, za izboje-
vanje volilne pravice, bi ne imeli današ-
nje družbe, niti demokracije in tudi ne
obeh praznikov.

Vloga ženske v družini in družbi  je
nepogrešljiva, saj lahko določene naloge
ženska bolje izvaja in odpira vidike in
potrebe, ki jih moški po svoji naravi ne
morejo ali ne zmorejo ali pa preprosto
ne doživljajo kot pomembne. Moramo
si priznati, da ženske in moški zmore-
mo veliko le skupaj, v sodelovanju, ne
pa v medsebojnem boju. Kako različni
smo, se lepo kaže v vlogi matere in oče-
ta v družini, kjer sta vlogi lepo porazdel-
jeni. Otroci po svoji naravni intuiciji
začutijo, kdo od staršev je pristojen za

kaj. Podobno je s tako ime-
novanimi ženskimi pokli-

ci, ki so pretežno na socialnem
področju. Seveda skoraj ni poklica, kjer
bi ne bilo obeh spolov, vendar so neka-
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Že vnaprej je bilo jasno, da bo
interpelacija zavrnjena z zamahom roke
Ob prihodu dr. Kebra na ministrsko mesto nas je bilo kar nekaj takih, ki smo
ocenjevali, da je prišel na to mesto ustrezen človek. Poznan je bil kot delaven,
dobro educiran, pronicljiv, po drugi strani pa tudi kot vztrajen in zahteven.
Vedeli smo, da ne zna poslušati in da, kot je napisal dr. Ihan, rad sliši edino
svoj glas, da je preveč zaverovan vase in svoj prav … Žal ob številnih poizkusih
prepotrebnega urejevanja razmer v zdravstvu, ni uspel stvari premakniti v
želeno smer. Stanje se je le slabšalo, prehajal je iz spora v spor tako s stroko
kot z managementom. Vse te poteze so vodile in vodijo v kolaps sistema.
Glede interpelacije je bilo že vnaprej jasno, da bo zavrnjena z zamahom roke,
kajti to je način, s katerim nas v zadnjem času zavračajo posamezni vladni
segmenti.

Napovedujemo,
da se bodo ob na-
daljevanju mani-
pulacij s strani
Ministrstva za
zdravje, čakalne
dobe povečale,
prav nič pa se ne
bo povečala kva-
liteta storitev, ker
se finančna sred-
stva ne bodo po-
večala, stroka pa

ne bo sodelovala. Grozi nam kolaps osnovne-
ga zdravstvenega varstva, ker bo zmanjkalo
kadra, ki bi bil pripravljen delati na terenu.
Spet ne bo nihče odgovoren, še najmanj pa
minister, ki je bil pred tem predstojnik klin-
ike, katedre za interno medicino, predsed-
nik zdravstvenega sveta, strokovni direktor
KC in je še vedno redni profesor Medicin-
ske fakultete v Ljubljani.  Potreben je uprav-
ni nadzor ministrstva ter pregled s strani
računskega sodišča. Le tako bi prišli do ob-
jektivnih podatkov. V nasprotnem primeru
in tega imamo sedaj pred seboj, pa predla-
gatelji interpelacije trdijo eno, minister pa
povsem nasprotno. Kje je resnica? V nje-
govem odgovoru se pojavljata dva stavka:
“trditev ne drži” in “ocena je subjektivna”
Prvega  bom na nekaj primerih ovrgel, dru-
gi pa je seveda tudi iz njegove strani subjek-
tiven in nima teže kajti vse je izrečeno  brez
podpore podatkov.

Razmere v zdravstvu so vse prej kot
ugodne. Vzroki so številni. V ospredju je seve-
da povečevanje razlike med potrebami, želja-
mi in zahtevami bolnikov na eni in razpo-
ložljivimi finančnimi sredstvi na drugi stra-
ni. Če temu dodamo še pospešeno staranje,
vse zahtevnejšo in drago medicinsko teh-
nologijo ter vrsto napak, ki jih je naredila vla-
da, je krog zaključen. Dejstvo je , da je bilo
financiranje zdravstva do leta 1996 dokaj sta-
bilno. Sledila je stavka zdravnikov z  tedaj
upravičenimi zahtevami po zvišanju osebnih
dohodkov, temu je sledila uvedba DDV,
prenos nadomestil za brezposelne, izpalači-
la boleznin, plačevanje t.i. bolniških na račun
odsotnosti za potrebe krvodajalstva itd. Vse
to je pomenilo dodatno obremenitev
zdravstvene blagajne in velik odliv finančnih
sredstev iz vreče, ki je namenjena za neposred-
no zdravljenje. Vse navedeno skupaj, pome-
ni povečevanje razkoraka med potrebnimi in
razpoložljivimi sredstvi. Vzporedno s tem
neugodnim trendom so se spremenile tudi
politične razmere. Zdravstvo o katerem se je
v preteklosti lahko govorilo le v superlativih,
kajti bilo je paradni konj socialističnih držav,
je nenadoma padlo pod drobnogled družbe

in zdravstvena politika je postala še kako
pomembna na notranjem političnem področ-
ju. V tem smislu smo postali normalna
demokratična družba.

V tako nestabilnem času se je zgodilo še
nekaj. Dobili smo Zdravniško zbornico in
zdravniški sindikat in obe organizirani obliki
zdravništva sta si priborili veliko moč. Temu
nasproti se je v zadnjem 4-letnem obdobju
postavil minister, ki je ocenil, da dogovarjan-
je ni več mogoče in da je potebno posamezne
sicer nujne spremembe doseči na vsak način.
Eno z drugim je vodilo do neizbežnega hude-
ga konflikta. Osebno menim, da so
posamezne poteze ene in druge strani up-
ravičene. žal pa je izostal dialog in posledice,
praviloma v škodo bolnikov, so tu.

V okviru interpelacije bo veliko govora o
odgovornosti ministra na posameznih po-
dročjih, od investicij in neustreznega ravnan-
ja na tem področju, do odgovornosti za ob-
stoječe stanje pri delovanju sistema kot ce-
lote. V naprej je bilo jasno, da bo interpelaci-
ja zavrnjena z zamahom roke, kajti to je način
s katerim nas v zadnjem času zavračajo
posamezni vladni segmenti. Vendar kljub vse-
mu je treba reči, da znamo marsikaj prebrati,
če je potrebno pogledati nazaj, se česa spom-
niti in ne nazadnje tudi poiskati v dokumen-
tih.

Ob prihodu g. dr. Kebra na ministrsko
mesto je bilo kar nekaj takih, ki smo ocen-
jevali, da je prišel na to mesto ustrezen človek.
Poznan je bil kot delaven, dobro educiran,
pronicljiv, po drugi strani pa tudi kot vztra-
jen in zahteven. Vedeli smo, da ne zna poslu-
šati in da, kot je napisal dr. Ihan, rad sliši
edino svoj glas, da je preveč zaverovan vase
in svoj prav. Vse skupaj pa  je kljub vsemu
dajalo neko upanje, da bi bilo ob brzdanju
nekaterih njegovih lastnosti (zaradi vplivnosti
in odgovornosti položaja), pod njegovim
vodenjem ministrstva, vendarle možno pre-
makniti voz zdravstva v željeno smer. Izkaza-
lo se prav nasprotno. V svoji zaverovanosti je
delal napako za napako. Ob poizkusih pre-
potrebnega urejevanja razmer, tudi tedaj, ko
je imel povsem prav, ni uspel stvari premakniti
v željeno smer. Stvari so se le slabšale, pre-
hajal je iz spora v spor z stroko, z manage-
mentom. V vseh teh letih namreč ni našel
skupnega jezika niti z Zdravniško zbornico,
ki bi jo bilo potrebno nekako omejiti, niti z
zdravniškim društvom, niti zavarovalnico, ki
si jo je enostavno podredil. Vse te poteze so
vodile in  vodijo v kolabs sistema in to še toli-
ko bolj, ker je kot sem že navedel, zdravniški
ceh v zadnjih letih dobro organiziran in izjem-
no močan. Ob navideznem nasprotovanju
ministra zbornici in neprestano prisotnem
trdem dialogu med slednjo in ministrom, os-

taja dejstvo, da v strokovnem smislu ni uspel
vzpostaviti mehanizmov, ki bi pomenili
premike v delu zdravništva, premike, ki bi
pomenili izboljšanje kvalitete dela zdravnik-
ov in večjo varnost za bolnike. Kot primer
lahko navedem, da je evidentiranje nevarnih
dogodkov v bolnišnicah, kar je pripravilo
ministrstvo, ostala le črka na papirju. Nasprot-
no. Ob neizpolnjevanju nalog  zapisanih v na-
cionalnem programu zdravstvenega varstva
do leta 2004, so se stvari le še poslabšale.
Res je, da deluje kot minister v izjemno
neugodnem obdobju, res pa je tudi, da stopi-
ca v začaranem krogu prav zaradi načina
vodenja zdravstvene politike. In če se sedaj
ponovno vrnemo na interpelacijo lahko ugo-
tovim le, da bi bil potreben upravni nadzor
ministrstva ter pregled s strani računskega so-
dišča. Le tako bi prišli do objektivnih poda-
tkov. V nasprotnem primeru in tega imamo
sedaj pred seboj, pa predlagatelji interpelacije
trdijo eno, minister pa povsem nasprotno. Kje
je resnica? V njegovem odgovoru se pojavlja-
ta dva stavka: “trditev ne drži” in “ocena je
subjektivna” Prvega  bom na nekaj primerih
ovrgel, drugi pa je seveda tudi iz njegove stra-
ni subjektiven in nima teže kajti vse je
izrečeno  brez podpore podatkov.

Primer klinike Trnovo: odločitve minis-
trstva o nakupu prostorov v nebotičniku
so v nasprotju z odločitvami sveta zavoda
UKC in ne temelje na ustrezni dokumen-
taciji. Žal so bila sredstva od nabave
opreme do nakupa prostorov uporablje-
na nenamensko in brez dvoma v škodo
bolnikov ( navedenega CT aparata še
danes ni v UKC. intenzivni oddelek še
naprej dela v povsem nemogočih razmer-
ahin se dnevno sooča z problemom hos-
pitalnih infektov.
Poglavje 5 - kadrovska problematika:

Zapisano: zakon o zdravstveni dejavnosti
definira mrežo javne zdravstvene službe; To
ne drži! V 5. členu Zakona  je jasno napisano,
da mrežo javne zdravstvene službe na prima-
rnem nivoju določi občina, na sekundarnem
nivoju pa RS

V nadaljevanju navaja , da na kadrovske
potrebe močno vpliva tudi način financiran-
ja izvajalcev. Seveda, vendar bi pri tem potre-
bovali minimalni kadrovski normativ na eno-

to storitve, kar pa se ne pripravi!
Ob navajanju povečevanja odhodkov na

račun deleža plač, navedeni podatki niso
točni in so zavajajoči! V bolnišnicah je leta
2001 ta delež predstavljal 56%, v letu 2002
je padel na 54,6%, torej ravno nasprotno
kot navaja ministrstvo!

Trditev da je ministrstvo NPZV pripravlja-
lo skupaj z Združenjem zdravstvenih zavodov
ne drži, kajti izvajalci k temu niso bili povabl-
jeni. Skrajno nespodobno je, da se sedaj vse
slovensko javnost zavaja na tak način.

V istem poglavju v svojem odgovoru min-
istrstvo pri podpoglavju: merila za opredelitev
kadrovskih normativov... navaja da ministrst-
vo sledi in dela v prid dolgoročnim ciljem v
korist bolnika in izvajalcem. Zanimivo bi bilo
vedeti kaj je bilo takega narejenega v prid iz-
vajalcem, če izvzamemo UKC, kajti istočas-
no se ves čas povdarja, da se dela le v prid
bolnikom in ne izvajalcem!?

Ko se navaja, da se je preskrbljenost v letu
2003 izboljšala in se pri tem navaja na pri-
marni ravni število +-5% je ponovno zavajan-
je kajti še vedno smo na razponu +-10%. Za
strokovne kroge so to zelo pomembni podat-
ki in kažejo na jasne namene zavajanja jav-
nosti, ki pa seveda tega ne razume. Res je
ministrsvo predlagalo spremembe vendar je
izostala aplikacija!

Tudi trditev, da se je sredstva delilo sklad-
no z pričakovanji in načrtovanjem izvajalcev
ne pa potrebam prebivalstve ne drži.

Na področju kadrovske politike naj bi min-
istrstvo, tako se navaja v odgovoru, pristopi-
lo k aktivni politiki zaposlovanja zdravnikov
na primarnem nivoju. Prav zanimivo bi to bilo
vedeti kje se to vidi.

Povdarjeno je tudi, da so že uvedli nov
model financiranja oz. razdeljevanja fi-
nančnih sredstev in sicer na osnovi SPP. Tudi
to žal ne drži. Res je da se ga uvaja, vendar v
tem trenutku še ni ničesar apliciranega in po
zadnjih podatkih se stvari še dodatno zaple-
tajo.

Pri kadrovski politiki velja še posebej pov-
dariti, da ni nikjer natančno obdelano po-
dročje nege, kar je nedopustno in odraz pris-
topa sedanjega ministrstva.
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INTERPELACIJO si je
minister podpisal sam

V pravi posmeh je navedba o opravljeni
javni razpravi, ki naj bi omogočila širok kon-
senz  o predlaganih kriterijih za oblikovanje
javne zdravstvene mreže. Kje in kdaj je bila
opravljena ta javna razprava?

V nadaljevanju se  navaja, da se za nove
zaposlitve zdravstvenega osebja na primarni
ravni namenja nov denar. Res je, vendar izkl-
jučno za osebne dohodke zaposlenih. Kje je
denar za izvajanje dejavnosti? Pristop je v ce-
loti improvizacija.

Prav tako ne drži, da so za specializante
namenili dodatne stredstva. Resnica je v tem,
da so ta sredstva odvzeta bolnišnicam.

V poglavju 6 je navedeno: ministrstvo v
sedanjem mandatu neprestano gradi stan-
darde v sistemsko referenčno bazo podat-
kov, na njeni podlagi pa izdaja tudi
posamezne normativne akte, ki so spološ-
no veljavni!? Za božjo voljo! Kje so ti akti,
ki so splošno veljavni.
Ko  v nadaljevanju navaja , da so bili v letu

2003 sprejeti podzakonski akti in za tem naš-
teje dva pravilnika in en poslovnik se pri tem
gospodje iz ministrstva gredo čisto kome-
dijo. Od leta 1992 ni bilo narejenega nič ra-
zen sprejetja že navedenih aktov!?

Še bi lahko našteval spodrsljaje, kar je
vsekakor prelepo ime za neresnice in zava-
janja javnosti in poslancev, ki s problematiko
niso, in ne morejo biti natančno seznanjeni.
Dejstvo je, da minister s svojim vehementno
prepričljivim nastopom še naprej zavaja jav-
nost in nesporno dejstvo je, da bomo posle-
dice takega ravnaja čez čas čutili vsi, v ko-
likor jih že ne čutimo.

Naj zaključim z zadnjo zavajajočo trditvi-
jo, ki navaja, da bo aprila uvedeno financi-
ranje bolnišnic po sistemu SPP predstavljalo
prihranek od 2,7 do 5,4 miljarde SIT. Dejst-
vo je, da v tem primeru vsekakor ne gre za
prihranek temveč za prerazporeditev sredstev
med bolnišnicami. Moja napoved po vsem
tem je, da se bodo ob nadaljevanju manipu-
lacij s strani ministrstva za zdravje, ko se ne
bodo zvišala finančna srdstva, in ob nesode-
lovanju stroke, čakalne dobe povečale, prav
nič pa se ne bo povečala kvaliteta storitev.

Rad bi opozoril še na eno in zelo pomem-
bno dejstvo.  Kadrovanje v javnem sektorju
je bilo v preteklem obdobju s strani mini-
strstva prepuščeno Zdravniški zbornici.
Ocenjujem. da mora mreža javne zdravs-
tvene službe zagotavljati pravično, dostop-
no, kakovostno in učinkovito zdravstveno
varstvo.Zaradi tega morajo imeti ustano-
vitelji in direktorji zdravstvenih ustanov
možnost odločati o kadrovski politiki. Da
bi to lahko zagotavljali, je potrebno spre-
meniti zakon o zdravniški službi. Special-
izacije zdravnikov bi se morale ponovno
odobravati na podlagi predloga zdravstvene-
ga zavoda, v soglasju z ustanoveteljem in v
skladu z programom dela in razvoja javnih
zdravstvenih zavodov, temelječih na strate-
giji, ki jo sprejme Državni zbor RS. Minis-
trstvo na tem področju ni naredilo ničesar
potrebnega in se je v celoti podredilo Zdrav-
niški zbornici, ki  vsekakor ne zastopa jav-
nega interesa.

Ne nazadnje  je potrebno poudariti tudi
problematiko starostnikov, ki  je s primerom
Črnega lesa izbila sodu dno. Ministrstvo z
reformo v glavnem ureja le financiranje
bolnišnic, ki zahteva v resnici največji del fi-
nančnih sredstev, pri tem pa zanemarja os-
novno zdravstveno dejavnost. Napovedujem
kolabs osnovnega zdravstevnega varstva, ker
bo zmanjkalo kadra, ki bi bil pripravljen delati
na terenu. Pa kaj. spet ne bo nihče odgovoren
še najmanj pa minister, ki je bil pred tem pred-
stojnik klinike, katedre za interno medicino,
predsednik zdravstvenega sveta, strokovni
direktor UKC in je še vedno redni profesor
MF v Ljubljani in minister. Pri zmedi, ki jo
prinaša v sistem pa končno ne bo prevzel niti
objektivne odgovornosti, ker je ne pozna.

Janez Remškar, dr. med
.

V dosedanji parlamentarni praksi v naši državi je bilo največ interpelacij,
kar o delu  11-ih ministrov,  vloženih v prvem mandatu, torej v mandatu
od l. 1992 do l. 1996. V mandatnem obdobju 1996 do 2000 je bilo
vloženih 7, obravnavanih pa le 5 interpelacij, ena od teh  interpelacij

se je nanašala na delo celotne Vlade RS. Zanimiv podatek je tudi ta, da vse
interpelacije niso bile obravnavane in da sklep o razrešitvi ministra pri
večini predlogov ni dobil dovolj  glasov za razrešitev. Res pa je, da so nekateri
ministri odstopili v času obravnave interpelacije ali kmalu po njej, nekatere
pa je predsednik vlade sam zamenjal.
V mandatu 2000- 2004 pa imamo trenutno v proceduro v parlamentu vloženi
dve interpelaciji.)
Minister za notranje zadeve, ki se je odločil, da izdaja odločbe brez zakonske
podlage, si je  interpelacijo praktično podpisal sam.

Ustava določa, da lahko
najmanj deset poslancev
sproži  v državnem zbo-
ru interpelacijo  o  delu
vlade ali  posameznega
ministrstva. Razprava o
interpelaciji se lahko
konča s sklepom, s ka-

terim se oceni delo vlade ali posamezne-
ga ministra. Dosedanja praksa je v
našem državnem zboru pokazala, da so
vsi predlagatelji interpelacij predlagali
le-te  z namenom in s predlogom sklepa,
da se obravnavani minister razreši.

Res, da je interpelacija največkrat
orožje opozicije, da opozori nase, v
dosedanji praksi pa se je pokazalo, da
so za razrešitev ministra potrebni tudi
glasovi pozicijskih poslancev. Kako se
bo izteklo glasovanje o predlogu razre-
šitve ministra tokrat, bodo zato odloča-
li tudi glasovi poslancev SLS.

Lahko rečemo, da si je interpelacijo
za svoje poteze minister za notranje
zadeve podpisal  sam. Zakaj?

Lahko trdimo, da vsaj iz dveh razl-
ogov, če se omejimo samo na njegovo
ravnanje ob izvrševanju odločbe
Ustavnega sodišča.

Ob nastopu funkcije namreč vsi mi-
nistri in predsednik vlade prisežejo v par-
lamentu, da bodo spoštovali pravni
red, ustavo in zakone naše države.

 S tem, ko minister izdaja t.i.
ugotovitvene odločbe brez za-
konske podlage, krši ustavo in
zakon o upravnem postopku in
ruši pravni red naše države.

Naša stranka je v procesu reševan-
ja problematike t.i. izbrisanih vedno
pozivala k spoštovanju našega pravne-
ga reda in ustave.

Ustava in zakon določata, da iz-
vrševanje ustavnih odločb ureja za-
kon. Ustava tudi določa, da morajo
ravnanje in akti upravnih organov,
torej tudi ministrstva, temeljiti na za-
konu ali zakonitem predpisu.Odločbe
izdane v upravnem postopku morajo te-
meljiti na ugotovitvi dejanskega stanja.
Na to so opozorili številni pravni stro-
kovnjaki, na to smo javno in v pogajan-

jih opozarjali v Slovenski ljudski stranki.
Zato smo ministra javno pozvali  in v
pismu predsedniku vlade opozorili, da
mora minister spoštovati ustavo in ne sme
izdajati odločb, dokler ne bo sprejet za-
kon na podlagi ustavne odločbe, oziroma
da mora počakati na izid že zahtevanega,
sedaj pa tudi že razpisanega referenduma
o uveljavitvi zakona o sporni točki ustavne
odločbe. O  tem je tekla  razprava tudi
na zadnji seji izvršilnega odbora SLS.

 V naši državi se oblast deli na tri, druga
drugi prirejene veje oblasti. Na podlagi
tega je jasno, kdo izdaja zakone in zako-
nite predpise. Sodišča, kamor spada tudi
Ustavno sodišče, pa  le-te presojajo in jih
ne morejo sprejemati. Parlament v okvi-
ru svojih pristojnosti lahko uredi izvajan-
je vsake ustavne odločbe tudi drugače,
vendar ne v nasprotju z njo. Poleg tega je
parlament že sprejel zakon o izvrševanju
sporne 8. točke, ki čaka na odločitev na
referendumu.

Če želi  parlament ubraniti svojo suve-
renost kot zakonodajna  veja oblasti in  če
želi  zaščititi  pravni red naše države in
braniti ustavo, ki jo je sam sprejel, mora
nujno obsoditi in kaznovati tako
ravnanje ministra.

Iz povedanega je možno tudi sklepati,
kako morajo ravnati naši poslanci, pa
čeprav je naša stranka v koaliciji. Noben
dogovor ali pogodba, pa čeprav je to ko-
alicijska pogodba o sodelovanju v vladi,
ne sme in ne more zavezovati poslancev
ali stranke k ravnanju proti ustavi in proti
pravnemu redu države ali proti vrednot-
am v katere verjamemo.

Nada Skuk,  podpredsednica SLS

Na odločitev na Komisiji za popra-
vo krivic čaka 5000 vlog. Seveda
mislim na vloge po Zakonu o popravi
krivic, ki je bil sprejet že davnega
leta in je doživel številne dopolnitve.
Nanaša pa se na krivice, ki so se
storile našim državljanom pred dolgi-
mi desetletji, pred več kot petdeseti-
mi leti. Mnogi od prizadetih in njihovi
potomci nerazumno dolgo  čakajo
na priznanje države, da se jim je
takrat zgodila največja krivica, ki se
človeku lahko zgodi, da izgubi naj-
dragocenejše, to je življenje. Mnogi
potomci čakajo na list papirja, ki jim
bo povrnil življenje  s tem, ko jim bo
država končno priznala, da je njihov
sorodnik ali on sam, doživel krivico
zaradi katere je izgubil sorodnika ali
pa sam živel v pomanjkanju in strahu
desetletja dolgo.

Lahko bi rekli, da gre za krivice
brez primera na tem svetu, da je bil
izbrisan iz obličja zemlje zaradi kru-
tosti in arogantnosti nekega poli-
tičnega režima.

Da se izpolni načelo enakosti pred
zakonom, ki ga nalaga naša ustava,
je država dolžna to storiti čimprej,
dokler  upravičenci še živijo.



10 Odmev tema meseca

 Zaskrbljujoči demografski trendi
Janez PODOBNIK, predsednik SLS in vodja poslanske skupine:
»Rodnost v Sloveniji je v zadnjem desetletju dosegla kritično mejo, saj se je od
osemdesetih let, ko je število rojstev začelo naglo upadati, zmanjšala skoraj za
polovico in tako ne zagotavlja več niti enostavnega, kaj šele razširjenega obnavljanja
prebivalstva. Tako se je še leta 1980 v Sloveniji letno rodilo okoli 30.000 otrok,
danes le še okoli 17.500.

ROK RAVNIKAR, podpredsednik Nove generacije :

Rodnost v Sloveniji vztrajno pada, naravni
prirastek je negativen.

To je le ena zaskrbljujočih ugotovitev,
ki me je napeljala k temu, da sem orga-
niziral poslanski večer na idrijskem
gradu. Poseben poudarek sem namenil
tudi razmeram v idrijski in cerkljanski
občini .

Problematiko so z različnih plati os-
vetlili gostje večera: magister Stane
Merše iz Društva za družinsko pobudo,
Miran Vončina – načelnik idrijske up-
ravne enote in prof. dr. Janez Malačič
z Ekonomske fakultete v Ljubljani, eden
naših vodilnih strokovnjakov za de-
mografska vprašanja.

Dr. Malačič je med drugim poudaril,
da bi morala vsaka Slovenka, če naj bi
se narod obnavljal vsaj v obstoječem
številu, roditi povprečno vsaj 2,1 otro-
ka v svojem rodnem obdobju, rodi pa
povprečno 1,2 otroka, torej le 60% po-
trebnega naravnega prirastka. V minu-
lih letih je negativni trend števila rojstev
nevtraliziralo le priseljevanje iz drugih
držav. Nizka rodnost vpliva tudi na hi-
trejše staranje prebivalstva. Še pred leti
je povprečni delež prebivalstva, starej-
šega od 65 let, znašal 10%, po zadnjem
štetju je narasel na 14%, leta 2036 pa
naj bi znašal kar četrtino vsega sloven-
skega prebivalstva. Nizka rodnost bo
imela dolgoročne posledice ne le v
praznih vrtcih, šolah in zdravstvenih do-
movih, ampak tudi na fakultetah in na
trgu delovne sile, predvsem pa v pokoj-
ninskem in zdravstvenem sistemu, ki te-
meljita na t.i. medgeneracijski pogod-
bi. Delež aktivnega prebivalstva, ki bo
vlagal v pokojninsko blagajno, bo pre-
majhen v primerjavi s povečanim
številom upokojencev, ki bodo iz njega
črpali sredstva za pokojnine.

Sam sem poudaril, da gre po rezul-
tatih anket slovenskega javnega mnen-
ja vzroke iskati predvsem v ekonomskih
razmerah, eksistenčni negotovosti, sta-
novanjski problematiki in velikih strošk-
ih, povezanih z otroki. Toda ali isti vzro-
ki veljajo tudi za Idrijsko in Cerkljans-
ko, kjer je gospodarstvo uspešno, brez-
poselnost nizka, večjih stanovanjskih
problemov ni, rodnost pa je še nižja od
slovenskega povprečja? Po besedah
Mirana Vončine-načelnika idrijske up-
ravne enote, se je v obeh občinah sku-
paj še leta 1995 rodilo 184 otrok, umrlo
je 173 ljudi, lani je bilo 131 novorojenč-
kov, umrlo pa je 167 ljudi. Za tretjino
se je zmanjšalo število izdanih gradbe-
nih dovoljenj, upada število podjetni-
kov, leta 1995 prenovljeni Vis pa je
prinesel zadnja stanovanja na Idrijskem,
zgrajena z javnimi sredstvi. Razen
poklicev na področju strojništva in elek-
trotehnike ni obetavnih poklicev za
mlade, vse se koncentrira v Ljubljani.
Pogojev za mlade, da bi ostali doma in
si ustvarili družino z več otroki, torej
ni.

Koga bi torej morale skrbeti
demografske razmere v Sloveniji:
lokalno skupnost, državo?

Magister Stane Merše iz društva za
Družinsko pobudo je predstavil priza-
devanja svoje organizacije, ki se bori za
ustvarjanje družini prijaznih pogojev na
Slovenskem. Zadnje čase opozarjajo
predvsem na spremembe davčne zakono-
daje oziroma dohodnine, ki so nena-
klonjena predvsem družinam z več otro-
ki.

Po besedah Vojke Koder Hvalec,
direktorice centra za socialno delo Idr-
ija, po njihovih izkušnjah socialne
razmere v Sloveniji niso tako slabe, saj
področje obsega kar 30 vrst različnih
pravic, ki jih družine z otroki lahko
uveljavljajo, kar Slovenijo uvršča med
najbolj razvite v Evropi, problem pa je
v spremembi lestvice vrednot, kjer
otrok ni vedno na prvem mestu. Tudi

duhovnik Franc Kavčič, ki se je srečan-
ja udeležil, se je strinjal, da za nizko ro-
dnost ni kriva le eksistencialna negoto-
vost, ampak da je celotna klima v državi
nenaklonjena rojevanju otrok. Premik
na evropski delovni čas je staršem in
otrokom ukradel skupne popoldneve,
delodajalci dajejo prednost kadrom z
magisterijem, zato so ženske prisiljene
dlje časa študirati in se pozneje odločati
za materinstvo ali pa se mu celo odpove-
dati.

Lahko rečem, da je bila sklepna misel
vseh sodelujočih na razpravi, da je o teh
vprašanjih potrebno razpravljati in
ustvarjati stalen pozitiven pritisk v
javnosti, da politika ne bi ostala
ravnodušna in se bo znala pravilno
odločati, ko bo krojila pogoje, v katerih
bodo v prihodnje živele slovenske družine
in njihovi otroci. Naša stranka si bo
vsekakor na vso moč prizadevala za
uresničitev teh usmeritev.

Slovenci se kot populacija ne »obnav-
ljamo« več, ampak se staramo. Problem
narašča pred našimi očmi, zato v Slov-
enski ljudski stranki menimo, da politi-
ka do njega ne sme biti ravnodušna. O
usodi slovenskega naroda očitno do zdaj
»na glas« ne skrbi nikogar – razen nas.

V SLS si bomo vztrajno prizadevali,
da bo družbena klima do odločitve za
otroka pozitivna. Država je dolžna zag-
otoviti razmere, v katerih se starši lahko
odločajo za rojstvo svojih otrok (55. člen
Ustave RS) . Delo in sredstva, ki jih starši
vlagamo v otroke, so v resnici naložba,
katerih sadov bo v prihodnosti deležna
celotna družba.

Dejstvo je, da si vsi starši prizadeva-
mo, da bi naši otroci čim bolje živeli ter
da bi zanje čim boljše poskrbeli.V naši
stranki se zavedamo , da se samo z ukre-
pi socialne države rodnosti ne povečuje
(otrok država ne more »kupovati«), pač
pa mora država poskrbeti, da spremem-
ba standarda bivanja zaradi števila otrok
ne postane pomemben dejavnik pri od-
ločanju za otroka. Statistični podatki
evropskih držav jasno kažejo na pozi-
tivno korelacijo med stopnjo razvitosti
družinske politike in stopnjo rodnosti,
pri čemer je v večini teh držav pomem-
ben del družinske politike izveden tudi
preko davčne politike. (poleg socialne,

stanovanjske,…) Davčne olajšave imajo pri
tem pomembno vlogo in delujejo v eno
ali drugo smer (odločitev za družino ali
njeno širitev olajšajo ali otežijo).

V SLS poudarjamo, da se je pomemb-
no zavedati, da s številom otrok pada
dohodek na družinskega člana. Progre-
sivnost davčne olajšave zagotavlja upošte-
vanje otrok kot dejavnika pri določanju
ekonomskega položaja zavezanca ter s tem
povezanega načela horizontalne enakos-
ti, ki zahteva, da zavezanci v približno
enakem ekonomskem položaju plačujejo
približno enako visoke davke. Z dovolj ve-
liko progresivnostjo davčnih olajšav za
otroke je zagotovljeno, da se zavezancem
v sicer primerljivem ekonomskem
položaju (primerljiv poklic, zaposlitev,
plača) zaradi števila otrok standard bivan-
ja ne znižuje tako močno, da bi to postal
pomemben dejavnik oziroma ovira pri
odločanju za otroke.

Progresivna lestvica davčnih olajšav
neobdavčenosti minimalnih življenjskih
stroškov otrok zagotavlja usklajeno delo-
vanje davčnih olajšav (za družine z višji-
mi dohodki) in otroškega dodatka (za
družine z nižjimi dohodki). To pomeni,
da je skupen učinek obeh dejavnikov pri
vseh družinah z enakim številom otrok
enak, ne glede na dohodke teh družin.

Ravno zaradi odvisnosti od višine
dohodka delujejo davčne olajšave
bistveno bolj stimulativno kot direktni
transferi. Prepričani smo, da je pozitiv-
na odvisnost učinka olajšave od dohod-
ka še dodatna vzpodbuda za priza-
devnost posameznika, medtem ko je
običajno negativna povezanost prejemk-
ov iz proračuna z dohodki (manjši
dohodek imaš, več dobiš iz proračuna)
dobra vzpodbuda za prikrivanje dohod-
kov, poklicne prizadevnosti za večji us-
peh pa gotovo ne vzpodbuja.

Možnost družinske dohodnine (pred-
log »Družinske pobude«, ki jo zagovarja-
mo tudi v SLS, po zgledu nemškega
modela): da bodo družine z enako vi-
sokimi skupnimi dohodki ne glede na
strukturo teh dohodkov plačevale
približno enako visoko dohodnino.
Danes namreč pri enakih skupnih
dohodkih družina, v kateri celoten
dohodek zasluži le eden izmed staršev,
plača bistveno več dohodnine kot
družina, v kateri vsak izmed staršev
zasluži polovico tega dohodka. Z
družinsko dohodnino bi dosegli to, da
družine, v katerih se eden izmed star-
šev odloči za krajši delavnik ali pa za
nekaj časa ni zaposlen, ne bi pri enakih
dohodkih plačevale več dohodnine kot
družne, v katerih sta zaposlena oba star-
ša.
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Dr. Janez Malačič, profesor na Ekonomski fakulteti Univerze v Ljubljani

Koga bi morale skrbeti demografske razmere?

D e m o g r a f s k e
razmere v Sloveniji
so bile v nekdanji
državni dolgo časa
zgledne. Od začet-
ka osemdesetih let
pa so se hitro slab-
šale. Najbolj očitno
se je to pokazalo v
zniževanju rodnos-

ti in staranju prebivalstva. Prisotne so
še številne druge demografske spre-
membe.

Kritičnost sedanjih demografskih
razmer v Sloveniji lepo pokaže kon-
stantna varianta projekcije prebivalst-
va. Pri tem zamrznemo stanje sedan-
jih demografskih procesov in jih po-
daljšamo v prihodnost. Če to storimo
za obdobje od 2001 do 2036 (izračun
avtorja), ugotovimo, da bi se prebival-
stvo Slovenije zmanjšalo z 1990.094
na 1976902. Bo tem pa bi se v Slov-
enijo neto priseljevalo tri tisoč ljudi
na leto. Ženska bi v povprečju rodila
1,2 otroka. Naravni in celotni pr-
irastek prebivalstva bi bila ves čas neg-
ativna in bi na koncu projekcijskega
obdobja znašala –11,1 in –9,4 promi-
la, delež 65 in več let starih pa bi se
povečal s 14,1 na 23,9 odstotka. Za
piko na I pa dodajmo še podatek iz
projekcije prebivalstva Slovenije do
leta 2050 demografskega oddelka
OZN. Ta kaže, da bo povprečna sta-
rost prebivalstva Slovenije sredi 21.
Stoletja 53 let in bo skupaj z Latvijo
in Japonsko največja na svetu.

Poslabševanje naših demografskih
razmer je bilo v javnosti dolgo
neopaženo, čeprav smo nekateri ves
čas opozarjali na prihajajočo krizo.
Deloma je bila to posledica počasnosti
in togosti demografskih procesov, de-
loma pa tudi iz njihovega podcenje-
vanja. Vendar je to že nekaj časa
preseženo. Znižanje letnega števila
živorojenih z okrog 30 tisoč na
približno 18 tisoč v zadnjih 20 letih je
pomagalo razširiti zavest o demograf-

ski krizi v Sloveniji v politično in naj-
širšo javnost. Še bolj pa so jo utrdile
konkretne izkušnje s spremembami. Na-
jprej so se pokazale v vrtcih in nižjih
razredih osnovne šole. Zmanjšala se je
potreba po pediatrih in učiteljih. Sedaj
se vse manjše generacije že začenjajo
vpisovati na univerze.

Ob vse večjem zavedanju javnosti
o demografski krizi v Sloveniji je
prav neverjetno, kako ravnodušna je
pri tem vladajoča politika. Res je,
da slovenska politika tudi v
preteklosti ni posvečala
večje pozornosti razvoju
prebivalstva. Vendar je
bilo v zadnjih 20 letih kar
nekaj poskusov izdelave
prebivalstvene politike.
Bili so neuspešni, saj
nobeden ni zagledal sk-
upščinskih klopi. Zato
niso dali rezultatov. Mor-
da je bil edini rezultat ta,
da so se politiki naučili,
da se razprava o de-
mografskih vprašanjih hitro politično
izrodi in vodi do izgubljanja glasov na
volitvah, namesto da bi glasove pri-
dobivala. To pa ne bi smelo biti opraviči-
lo za resorna ministrstva, katerih naloga
je tudi prebivalstvena politika.

Morda so naša nadebudna ministrst-
va, še posebej ministrstvo za delo,
družino in socialne zadeve, ugotovila,
da se bodo razmere uredile same po
sebi, ali pa, da se preprosto nič ne da
narediti. Eno in drugo je velika utvara.
Razmere se same ne bodo uredile,
poglabljanje krize pa bo samo stopnjeva-
lo težavnost reševanja številnih
vprašanj. Tudi drugo, da se ne da nič
narediti, ne drži. Primeri posameznih
držav (denimo Francije) kažejo, da se
z dosledno, načelno in strokovno ute-
meljeno politiko da vplivati na de-
mografske razmere. Vendar je pri tem
pomembno, da se politika ustvarjalno
prilagaja hitrim družbenim spremem-
bam.

Evropske države: Izbrani demografski indikatorji, 2000/2001

Za zaskrbljenost je veliko razlogov. Med njimi se najprej
spomnimo ekonomskih, pomembni pa so tudi drugi. Hitro
naraščanje deleža starih ob padanju števila prebivalstva
bo zmanjšalo ponudbo dela in verjetno upočasnilo rast
gospodarstva.

Ob ugotovitvi, da vlada in resorna
ministrstva niso posebej zaskrbljeni
zaradi naših demografskih razmer, se
lahko vprašamo, ali bi moral biti
zaskrbljen kdo drug. So to samo
vzgojiteljice, pediatri in učitelji, če naš-
tejem samo nekatere, ki imajo že danes
veliko manj dela kot v preteklosti? Ali
pa so to morda sedanji in še bolj pri-
hodnji upokojenci, ki so v delovni dobi
plačevali prispevke za pokojnine, ne da
bi se za njihove pokojnine akumuliral
en sam tolar. Akumuliral se je le im-
plicitni dolg, saj so se vplačani prispev-
ki porabili za tedanje upokojence. Mor-
da smo to tudi vsi tisti, ki nam ni

vseeno, ali se bo naš rod
nadaljeval, ožje in širše

(narodno) gledano.
Za zaskrbljenost je ve-

liko razlogov. Med njimi
se najprej spomnimo

ekonomskih, pomemb-
ni pa so tudi drugi.
Hitro naraščanje
deleža starih ob
upadanju števila
prebivalstva bo
zmanjšalo ponudbo
dela in verjetno up-
očasnilo rast gospo-
darstva. Če rast
produktivnosti
ne bo zadostna,
bo BDP per cap-
ita padel. Nem-

ogoče bo ohranjati sedanji obseg social-
nih pravic. Še večje pa bodo težave na
pokojninskem področju. Zaradi staran-
ja prebivalstva bo treba povečevati
pokojninske prispevke. To pa do oblik-
ovalo negativno spodbudo za delo in
bežanje iz legalnega v sivo in črno gos-

podarstvo. Če pa to še ne bo dovolj,
se bodo mladi odseljevali v tujino.
Vsaj tako hude bodo tudi težave na
področju financiranja zdravstvenega
varstva pretirano starega prebivalstva.
Še posebej veliki bodo stroški finan-
ciranja zdravil. Anketa v sosednji Ital-
iji je pokazala, da ima v starostnem
razredu 55 do 59 let polovica preb-
ivalstva vsaj eno kronično bolezen. Z
naraščanjem starosti rastejo delež in
kronične bolezni, s tem pa tudi pora-
ba zdravil in stroški.

Tukaj ni mogoče navesti vseh nega-
tivnih posledic pretiranega staranja
prebivalstva. Treba pa je povedati, da
so te številnejše od morebitnih pozi-
tivnih posledic. S starostjo sicer
naraščajo izkušnje, vendar tudi izgin-
jata pripravljenost in motivacija za
učenje in študij. V moderni in hitro
spreminjajoči se družbi pa je drugo
veliko bolj pomembno od prvega.
Tega dejstva ne bo moglo odpraviti
niti vse življenjsko izobraževanje. Za
konec se vprašajmo, ali bi moralo pov-
edano skrbeti tudi mlade, ki z odla-
ganjem in izogibanjem rojstvom pov-
zročajo demografsko krizo. Odgovor
je pozitiven. Vendar to ne pojasnjuje
zakaj se mladi ne odločajo za rojevan-
je. Očitno se odločajo  na podlagi in-
dividualnih želja, načrtov in norm, ki
so preveč posredno (če sploh) pove-
zane z agregatnimi demografskimi
razmerami. Nepojasnjenega pa osta-
ja še veliko. Za Slovenijo je še pose-
bej težko vprašanje, zakaj se je znašla
med državami z najnižjo rodnostjo v
Evropi. Morda pa je to kljub vsemu
povezano z ravnodušnostjo politike.
Si lahko zamislite, kaj bi se zgodilo z
Izraelom, če bi imel slovensko raven
rodnosti?
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E V R O P S K E    N O V I C EMag. Uršula Jesih, Petra Hiršel

Marčevska seja Evropskega parlamenta

Čezmejno sodelovanje SŽZ

Mednarodni dan žena 2004

8. - 11. marca je v Strasbourgu potekalo redno
zasedanje Evropskega parlamenta, ki se ga je
udeležil tudi opazovalec SLS Janez Podobnik.

Med pomembnejšimi temami je bila tudi obravnava
zadnjega poročila o pripravljenosti Slovenije in drugih
devetih pristopnic na EU.

Na podlagi mnenja, ki ga je pripravil odbor za
zunanje odnose je Evropski parlament ugodno ocenil
pripravljenost Slovenije za bližnje članstvo v Evropski
uniji.

V poročilu se pozdravlja ekonomski napredek Slo-
venije, podpira se njena prizadevanja za okrepitev
položaja sodstva, tudi z zmanjševanjem sodnih zao-
stankov. Pozdravlja se številna področja v kmetijskem
poglavju, kjer je Slovenija dobro pripravljena za član-
stvo v EU.

Slovenija pa je pozvana k sprejetju evropskih pravil
za javna naročila, če bo želela polno izkoristiti sred-
stva iz strukturnih skladov. Pozornost je potrebno
posvetiti tudi pospešenemu urejanju področja med-
sebojnega priznavanja poklicnih kvalifikacij

Glede ekološko –ribolovne cone, ki jo je v Jadranu
enostransko razglasila Hrvaška je v poročilu navede-
no, da je pri razglasitvi takšnih con najprej potreben
sporazum vseh zainteresiranih držav o vseh vprašan-
jih in da bo v omenjenem primeru potrebno najti re-
šitev, ki bo za vse vpletene strani sprejemljiva.

Parlament tudi pozdravlja dejstvo, da je Slovenija
praktično vso zakonodajo prilagodila evropski.

25. in 26. februarja je v Bruslju potekalo delno
zasedanje Evropskega parlamenta, na katerem je bila
obravnavana tudi pobuda za resolucijo o vlogi šol in

šolske izobrazbe pri povečevanju javnega dostopa do
kulture. Slednja med drugim obravnava pomen mo-
dernizacije izobraževalnih sistemov za dosego najbolj
konkurenčnega, dinamičnega, na znanju temelječe-
ga  gospodarstva na svetu. Omenjeni cilj predstavlja
eno od političnih prioritet Lizbonskega vrha.

Občutek skupne evropske identitete med
državljani Evropske unije ni primerljiv s političnim in
gospodarskim uspehom združitvenega postopka.
Evropska unija namreč velja v veliki meri za politično
in ekonomsko skupnost, kateri primanjkuje tradicio-
nalnih simbolov in zgodovinskih spominov, ki so del
nacionalnih kultur v Evropi. Šolsko izobraževanje ima
veliko vlogo pri odpravi omenjenega  primanjkljaja, saj
je šola idealen prostor za ustvarjanje nove generacije
Evropskih državljanov. Šola ima moč izobraževanja o
aktivni participaciji, skupni odgovornosti ter pravicah
in dolžnostih v družbi, ki temelji na svobodi, demo-
kraciji in spoštovanju drugih kultur.

Vsa stališča politik, ki se nanašajo na nacionalno
izobraževanje, poudarjajo pomembnost kulture in
spodbujanje kreativnih sposobnosti in spretnosti.
Prav tako se poudarja potreba po vključevanju otrok v
študij umetnosti in kulture. Vendar pa so v praksi stvari
drugačne, kar je razvidno iz izsledkov raziskave iz-
vedene v državah članicah Sveta Evrope. Ti so poka-
zali, da je dejanski status kulture v državah manj izrazit
in viden, kljub temu da je pomen kulture v porastu.
Posledično se zdi, da je potrebno stimulirati razpravo
na to temo tako na nacionalni ravni kot na ravni Evrop-
ske unije.

Februarska seja
Odbora za
regionalno politiko,
transport in turizem

16. in 17. februarja je v
Bruslju potekal Odbor Evrop-
skega parlamenta za regionalno
politiko, transport in turizem. Od-
bor je med drugim sprejel os-
nutek poročila o t.i. Trans Euro-
pean Networks. Omenjen doku-
ment je vodil Skupnost pri razvoju
evropske transportne mreže.

V sledenju lanskoletnega programa je Komisija
predložila Evropskemu parlamentu amandmiran
predlog, ki dodaja 9 novih projektov k tistim, ki jih je
EP že sprejel v prvem branju. Poslanci EP so toplo
pozdravili vpeljavo »t.i. morskih avtocest.«

Z omenjenimi cestami naj bi izboljšali povezavo
med otoki in omogočili blagovnemu prometu, da se
izogne naravnim preprekam kot so Alpe in Pirineji.

V amandmajih, ki so jih k tekstu komisije predlagali
poslanci so zahtevali jasno listo prioritetnih progra-
mov v kontekstu širitve in prihodnje finančne perspe-
ktive. Ostali sprejeti amandmaji stremijo k modifici-
ranju nekaterih od 29 projektov navedenih v Aneksu
III.

Po 11. septembru 2001 je administracija Združenih
držav dodelila njihovim letalskim družbam velike sub-
vencije. S tem je izkrivila čezantlanstki trg in zadala
udarec interesom evropskih letalskih družb. Medtem
pa so stroga EU pravila o državnih subvencijah le-tem
otežila delo. Poslanci so pozdravili zakonodajo na
podlagi katere bo EU sposobna konkurirati neevrop-
skim družbam, državnim ali nedržavnim.

Predstavnice Slovenske ženske zveze pri SLS smo
letos obeležile praznovanje svetovnega dneva
žena malo drugače.
Sodelovale smo na pogovoru ob dnevu žena z
naslovom »Ženske in širitev Evropske unije«:
Načelo enakosti spolov in njegovo uresničevanje.
Pogovora, ki je potekal v prostorih Evropske hiše v
Gradcu, v petek, 5.marca,  so se poleg podpredsed-
nice SLS in predsednice SŽZ, Nade Skuk, ki je bila
povabljena kot  razpravljalka iz Slovenije, udeležile še
članice SŽZ Milena Munda, Ivanka Brezigar, Dragica
Rec, članica Kluba za razvoj Slovenskega podjetništ-
va Smiljana Mayer Škofic in predsednica Gospodin-
jskega društva iz Juršincev Marta Toplak z nekaterimi
članicami. Udeležile so se ga tudi članice  avstrijsko
slovenskega prijateljstva pod vodstvom gospe Ambrožič
iz Maribora.

Poslanka Barbara Reiner je predstavila številne pro-
grame in prizadevanja v Avstriji, ki že potekajo  za
uveljavitev načela enakosti spolov. Politiko enakih
možnosti, kot vodilo v ravnanju  organizacij in poli-
tike k uresničitvi načela enakosti spolov (gender main-
streaming) in upoštevanje spolno specifičnih vprašanj
v vseh postopkih odločanja, je  pojasnila mag. Chris-

tine Gaster iz Univerze v Gradzu.
Prisotne je s pripravljenostjo Slovenije za vstop v

Evropsko skupnost in z zakonodajo in ukrepi za uvel-
javitev enakih možnosti žensk in moških v Sloveniji, v
svojem predavanju seznanila Nada Skuk. V svoji raz-
pravi je poudarila pomen malega gospodarstva v Slov-
eniji, kot  možnost za zaposlovanje
žensk še posebej na področjih, kjer ni
drugih možnosti. Prisotne so med
drugim zanimali razlogi visoke neza-
poslenosti na področju mariborske
regije.

Evropska hiša   je že  povabila Nado
Skuk kot kandidatko za evropsko po-
slanko   k  sodelovanju na naslednjem
razgovoru, ki bo potekal prav tako v
organizaciji Evropske hiše v Gradcu
15. in 16. aprila letos  v okviru prire-
ditev: »Ženske in širitev evropske
unije«:Ženske v regiji prihodnosti, kjer
bodo sodelovali ministri in visoki pred-
stavniki iz držav kandidatk za vstop v
EU. Vabijo nas, da predstavimo pogled
Slovenije na priložnosti in rizike, ki jih
za ženske predstavlja  širitev EU.

Potekala bo tudi  razprava na temo: »Nove perspektive
in vizije za ženske v čezmejnem povezovanju« ter
delavnice na temo: Trg delovne sile in socialna politika,
ter: Ženske na podeželju in ekologija.

N.S.
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Srečanje SLS z Avstrijsko ljudsko
stranko z avstrijske Koroške

O ustanavljanju evro - regij
Slovenska ljudska stranka ocenjuje, da je ustanavljanje evro-regij

pomemben element pospeševanja hitrejšega in enakomernejšega re-
gionalnega razvoja EU. Vendar je za SLS sprejemljivo samo tako
povezovanje, da bo celotna Slovenija v eni evro-regiji.

Glede na nastalo situacijo na področju med Alpami in Jadranom po
razširitvi EU je SLS ocenila, da ni smiselno čakati in pobude prepuščati
drugim. Zato je začela razgovore s sestrskimi strankami na tem po-
dročju - najintenzivneje s Avstrijsko Ljudsko Stranko Štajerske. Dogo-
vorjeno je bilo, da obe stranki dajeta pobudo za ustanovitev evro-regije
Vzhodne Alpe - Jadran, ki naj obsega Avstrijsko Štajersko in Koroško,
celotno Slovenijo ter Furlanijo - Julijsko krajino. Iniciativa je odprta tudi
za sosednje pokrajine, kot so komitati Zahodne Madžarske, Benečija
in zahodnim hrvaškim županijam po njihovem vstopu v EU.

V SLS smo prepričani, da je tako povezovanje v slovenskem nacio-
nalnem interesu ter, da je izraz že obstoječih dobrososedskih odnosov
in sodelovanja na tem področju. SLS bo to stališče predstavljala in
zastopala v Vladi RS, širši slovenski javnosti ter preko svojih mednarod-
nih povezav. ( b.r.)

SLS ne podpira »Illyjeve« Euro-regije

Obisk Hans-Gert Pötteringa,
vodje Poslanske skupine
Evropske ljudske stranke in
Evropskih demokratov (EPP-ED)
v Evropskem parlamentu
15.3.2004 v Sloveniji

V ponedeljek 15. marca 2004 bo na
obisku v Sloveniji z gospod Hans-Gert
Pöttering, vodja Poslanske skupine
Evropske ljudske stranke in Evropskih
demokratov (EPP-ED) v Evropskem parla-
mentu. Srečal se bo s predstavniki strank
pridruženih članic Evropske ljudske
stranke iz Slovenije, kjer poleg Slovenske
ljudske stranke sodelujeta še N.Si in
SDS.

Predsednik Janez Podobnik in minister
za kmetijstvo mag. Franci But bosta
pozdravila visokega gosta ob njegovem
prihodu v Slovenijo in ga bosta spremljala
večino časa njegovega enodnevnega
obiska v Sloveniji. Gospoda Hans-Gert
Pötteringa bodo pozdravili tudi regionalni
in občinski predstavniki SLS na Goren-
jskem ob prihodu v Slovenijo in tudi v
Ljubljani, Moravčah in Celju, kjer se bo
ustavljal ob obisku Slovenije. Poleg re-
gionalnih predstavnikov se bo visoki gost
srečal tudi z evidentiranimi člani SLS za
evropske volitve in bo sodeloval tudi na
več tiskovnih konferencah..

Še zlasti pa bo slovesna in množična
prireditev v ponedeljek zvečer ob 18.00,
ko bodo gospod Pöttering, predsednik
Podobnik in minister But nagovorili vo-
livce in somišljenike v dvorani Lent v Mari-
boru. Politična prireditev v Mariboru bo
potekala skupaj z nastopom Natalije Ver-
boten.

Vabimo vse člane SLS, njihove družine
in somišljenike, da se nam pridružijo in se
pod geslom “Evropska ljudska stranka-
vaša večina v Evropi” tudi v Sloveniji po-
trudimo, da bo postala ljudska stranka
večina v slovenskem parlamentu, tako,
kot je to že v evropskem.

dr. Stanislav Raščan
mednarodni tajnik SLS

V četrtek, 4. marca, je sedež Slov-
enske ljudske stranke obiskala deleg-
acija Avstrijske ljudske stranke (ÖVP)

zvezne dežele Koroške pod vodstvom
predsednika koroške ÖVP in člana
koroške deželne vlade Georga Wur-
mitzerja, ki jo je sprejel predsednik
SLS Janez Podobnik. V delovnem
pogovoru so se strinjali, da imata Ko-
roška in Slovenija veliko priložnosti za
sodelovanje po vstopu Slovenije v EU,
še posebej na okoljskih projektih za
lokalne skupnosti, ekološkem kmeto-
vanju in podeželskem turizmu.

G. Wurmitzer je predstavil predvolil-
no dogajanje na Koroškem in potrdil,
da ÖVP Koroška po deželnih volitvah,
ki bodo potekale v nedeljo, 7. marca,
ne bo podprla Haiderja za ponovno
izvolitev na mesto deželnega glavarja.

V nadaljevanju sta predsednik
Podobnik in g. Wurmitzer izpostavila
skupne točke in možnosti sodelovanja
Koroške kot dežele ter še posebej

Avstrijske ljudske stranke s Slovenijo.
Ugotovljeno je bilo, da imajo na Ko-
roškem veliko izkušenj z okoljskimi
projekti, podeželskim turizmom in
čezmejnim sodelovanjem v Evropski
uniji. Wurmitzer je posebej izpostavil
uspešno in tržno naravnano ekološko
kmetovanje, kjer so prav koroški Slov-
enci najaktivnejši, predlagal pa je tudi
vzpostavitev skupne veletržnice ob

tromeji Avstrije, Italije in Slovenije.
Podobnik je predstavil pobudo za obliko-

vanje skupne Evro-regije, v katero bi bile
vključene celotna Slovenija, avstrijska
Štajerska in Koroška ter Furlanija-Julijska
krajina v Italiji. Predstavnike ÖVP, sicer
vladajoče stranke v Avstriji, je tudi pozval, naj
podprejo prizadevanja koroških Slovencev
za aktivno sodelovanje v koroški politiki ter to
poskusijo omogočiti tudi z znižanjem volilne-
ga praga za izvolitev v deželni zbor Koroške.

Rok Ravnikar
tiskovni predstavnik SLS

- Predlagana regija je premajhna, gos-
podarsko prešibka in nima zadostne-
ga inovacijskega potenciala. Euro-
regije naj bi po dogovorjenih kriterijih
obsegale 4-8 milijonov prebivalcev. Il-
lyjeva zamisel tega kriterija ne izpoln-
juje.

- Historične in po mnenju večine Slov-
encev krivične delitve naše države ne
morejo in ne smejo postati meje Euro-
regij.
SLS se zavzema in si prizadeva za

ustanovitev take euro-regije, ki bo vsem
udeleženim pokrajinam omogočila raz-
voj, optimalno izkoriščanje geostrateške
lege ozemlja med Jadranskim morjem
in glavnim grebenom Alp ter dobrosos-
edsko sodelovanje. Taka euro-regija naj
bi obsegala avstrijski deželi Štajersko in
Koroško, celotno R. Slovenijo in Furla-
nijo-Julijsko krajino. Odprta bi ostala
tudi za sodelovanje Veneta in komita-
tov zahodne Madžarske. Prednosti take
regije so predvsem:
- Ustrezna velikost in gospodarska moč

ter smiselno zaokrožen gospodarski
prostor

- Odlična inovacijska sposobnost, ki te-
melji na številnih univerzah in razis-
kovalnih inštitutih, ki že sedaj med se-

boj intenzivno sodelujejo (Trienala)
-  Omogoča skupno in celostno reševan-

je infrastrukturnih projektov predvsem
na področju prometa in varovanja
okolja

- Presega zgodovinske delitve in kon-
flikte in prispeva k ustvarjanju nove
Evrope sodelovanja na osnovi skupnih
in obojestranskih interesov.
SLS zastopa to svoje stališče tako v

Vladi R.S. kot tudi v razgovorih s sestr-
skimi strankami v tako koncipirani euro-
regiji.

Dr. Andrej Umek

SLS ne podpira zamisli predsednika Furlanije-Julijske krajine g. R. Illyja o
ustanovitvi Euro-regije, ki bi obsegala Furlanijo –Julijsko krajino, Slovenijo
do rapalske meje in mogoče še Koroško. Razlogi za to so:
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Slavni Barbi Ravnikar

Mitja Kunc:

»Počnem to, kar
najbolje znam!«
Sila nerodna reč zna biti »ujeti« smučarja, člana naše državne reprezentance,
tako rekoč še med sezono. Zato sva se z Mitjem kar nekaj časa iskala in klicala,
nato pa nama je uspelo. Najti čas za kavo. Tako sva najprej rekla, toda potem se
je izkazalo, da nobenemu od naju v poznih popoldanskih urah ni več do pitja
kave, ki je pravzaprav »niti ne marava tako zelo«. Zato sva se na pol v smehu
odločila za planinski čaj z limono. In takoj sva tudi sklenila, da se bova kar tikala,
ker sva »istih let«. Tudi prav.
Mitja je športnik v pravem pomenu besede. Tudi, če ga ne bi poznali, bi ga
prepoznali; v načinu hoje, stilu oblačenja, po njegovi postavi…Je pa hkrati tudi
kavalir. Pri tem ga njegovo večno oblačilo, »priljubljene kavbojke in pulover z
našitkom kar tako« prav nič ne motijo. Je neposreden, prijazen in popolnoma nič
zvezdniški.

Je Mitja Kunc s Črne na Koroškem. Naš
smučar.

Mitja, kako vi smučarji imenujete mesec
marec?

Misliš v smučarskem smislu? Ja, to bi
lahko bil »začetek približevanja koncu
sezone«…

Preveč zapleteno, a ne? (smeh) Sicer
se bom pa kar nehal smejati in bom raje
malo bolj kritičen. Kranjska Gora mi ni
uspela, izpadel sem iz trideseterice, tako,
da zame sezone še zdavnaj ni konec. Prid-
no in vztrajno bom moral nabirati in lovi-
ti FIS točke na raznih državnih prven-
stvih,  predvsem pri nas in na Hrvaškem.
To je potrebno za čimboljši »rang« od 30.
mesta naprej. S trenerjem Grašičem  bova

naredila načrt tudi za
nekatera ostala tekmo-
vanja,  takoj ko se vrne s
finala Evropskega poka-
la v Španiji…

Torej še vedno delavno?

Ja  in tako bo tudi os-
talo. Sicer pa, po pravici
povedano, samo julij je
tisti mesec, ko imam lah-
ko t.i. individualne ak-
tivnosti, kar pomeni, da
grem z družino na mor-

je. Obožujem morje, veš! Zjutraj zgodaj
vstanem, si privoščim tek ob obali, čez
dan veliko plavam, če mi uspe in če je
družba prava, odigramo kakšen nogo-
met in to je to. To so moji dopusti. Veliko
morja in sonca v enem mesecu. Nato pa
naprej – kako je že tisto - » karavana gre
dalje«….

Kaj pa pravijo na to Maja, Jan in Korina?

Z Majo sva že dolgo skupaj, zato je tega
ritma vajena. Tudi otroka sta zlata! Jan,
ki ima devet let (uf, a sem res že tako
star?) že smuča in tekmuje v kategoriji
mlajših cicibanov, je zelo navdušen –
tukaj se potrjuje tisti znani rek »jabolko
ne pade daleč od drevesa«. Korina pa
zaenkrat ne kaže kakšnega pretiranega
navdušenja nad belimi strminami.
Smučarsko opremo sicer ima, ko pa ji z
Majo natakneva smučarske čevlje se
kremži in vpije : »Teh trdih čevljev pa že
ne bom nosila!» Tako, da jo sploh ne for-
sirava… Bo že, če bo. Če ji bo všeč.

Pa bi ti hotel, glede na tvoje izkušnje in
vse, kar si v vseh teh letih smučanja doživel,
da tvoji otroci gredo po tvojih stopinjah?

Hm, veš, da ne vem, kaj bi rekel… Če
se spomnim mojih začetkov, potem… Ko-

liko odrekanja je bilo potrebno, koliko
stroškov so imeli starši s tem! Dolga leta
so samo »vlagali« vame, me vedno vzpod-
bujali in mi stali ob strani. Pa niso vedeli,
da bom nekoč uspešen državni reprezen-
tant. Lahko bi me kaj »prijelo«, najstni-
ške zadeve pač, pa bi šlo vse po zlu, vsa
leta trdega dela, naporov… Zelo je
pomembno, da imaš doma podporo, pa
karkoli že počneš. Tudi, če se bosta moja
otroka odločila za karkoli drugega, jima
bom stal ob strani. To naj bo njuna izbi-
ra, saj bosta onadva živela svoja življen-
ja. Maja in jaz pa sva tu zato, da ju vz-
podbujava in usmerjava. Tako, kot so moji
starši mene.

Mitja, tako lepo si to povedal, da ver-
jamem, da presneto dobro izkoristiš pros-
ti čas, ko si doma, v družbi svoje družine…

To pa vedno. Čeprav moram dnevno
skrbeti tudi za vse tiste stvari, ki jih profe-
sionalen športnik absolutno ne more in
ne sme izpustiti iz svojega urnika. Saj veš,
določene obveznosti do sponzorjev, pa
razna testiranja opreme za naslednjo se-
zono – to bom počel prav zdaj, v nasled-
njih tednih, pa vsakodnevni treningi. Pri
nas v Črni ni problem, za to zadnje – za
treninge. Sami hribi okrog. Hoja, tek,
grem pa tudi na nogomet, pa kakšno ko-
šarko kdaj »udarimo« s prijatelji…

Prijatelji pa so tudi tvoji kolegi iz reprezen-
tance. Tista »stara garda« ste res pravi
»frendi« tudi drugače?

Ja, absolutno, smo klapa – Drago
(Grubelnik op.a.), Rene (Mlekuž op.a.),
Jure ( Košir op.a.) in jaz se res dobro ra-
zumemo. Sicer tudi z vsemi ostalimi, mla-
jšimi, ampak, mi smo povezani na nekem
drugem nivoju. Ne vem, morda zaradi let
( smeh…) Da ti povem, smo šli vsi štirje
na koncert od Siddharte in smo uživali
do konca. Jure je dober prijatelj bas ki-
tarista Haceta in nam je »zrihtal« akredi-
tacije (smeh), tako, da smo bili čisto na
dometu. Bilo je noro! Siddharta so moj
najboljši bend !

Kaj pa tvoj najboljši film? A knjige kaj
bereš?

Zdaj si me pa dobila… Veš, kako je s
filmi – ponavadi, ko pride kakšen nov,
dober, tak, o katerem vsi govorijo, sem
nekje daleč, tako, da z Majo ne moreva v

kino. No ja, zadnjič sva gledala v Celju
Samuraja…Raje se zapeljeva do Celja,
ali pa do Ljubljane, kjer si film lahko
kvalitetno ogledava. Drugače pa v času,
ko sem doma, skočim do videoteke in si
dobre filme, sicer s časovnim zamikom,
ogledam kar na kaseti. Glede knjige pa
– nazadnje sem spet bral Botra.

Športniki, glasbeniki, skratka znane oseb-
nosti, ponavadi dobivajo tudi pisma
oboževalk… Kako ti to »furaš«?

(Smeh.) Zadnje čase je teh pisem bolj
malo. Saj veš, kako je… Slabši rezultati,
pa nisem več tako zelo zanimiv. Včasih
je to »laufalo« dnevno, potem se pa
zadeve umirijo. Mogoče je tudi to, da
sem urejen, družinski človek z dvema
otrokoma (smeh) krivo, da za obože-
valke nisem več interesanten… Sem bil
pa včasih, kar se tega tiče, zelo priden –
dnevno sem odgovarjal na pošto na moji
internetni strani, zdaj pa priznam, sem
to opustil. Kar nekam len sem glede
tega. Očitno sem v taki fazi. Tudi moti-
vacija za treninge in tekme mi je, verjet-
no glede na rezultate zadnje sezone,
padla. Ampak sem vztrajen in vem, da
bom »zvozil« tudi to.

Ne dvomim, Mitja in tudi želim, da bi!
Poglej, ugibanja v javnosti, boš še tek-
moval, pa kaj boš počel, če ne boš…to
vprašajo vsi in vsakega..So to neprijetna
vprašanja?

Niso neprijetna, so pa tipična. Jaz
pravim tako – nisem še vsega naredil
zase, nisem še vsega naredil za mojo
kariero, zato smučarija ostane! Čutim,
da moram to še početi. In še bom ak-
tivno tekmoval in še bom dosegal do-
bre rezultate! Ne vem, kaj bi bil, če ne
bi bil smučar. Sploh nočem biti nič
drugega.To znam najbolje. Tudi, ko ne
bom več aktivno tekmoval,  se bom za-
gotovo ukvarjal z dejavnostjo, ki bo nep-
osredno povezana s smučarijo. To je v
meni. V življenju bi bilo najlepše, če bi
vsak počel tisto, kar rad počne in kar
najbolje zna!

Gledam ga. Govori prepričljivo in zag-
nano. Goreče.

Mitja Kunc ve, kaj hoče. Srečno!
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Veselo druženje na snežnih
strminah Starega vrha
Tja, na Stari vrh nad Škofjo Loko, so bili namenjeni naši smučarji. Prišli so od
blizu in daleč: iz Šenčurja, Preddvora , Idrije, Bleda, Gornjega Grada, Prebolda,
Velenja, Gorenje vasi, Poljan, Ljubljane, Železnikov in Škofje Loke. Ne samo
smučarji. Tudi družinski očetje so se pripeljali z mladino, da bodrijo tekmovalce
in uživajo na soncu.

Snega je na pretek, progo je dobro pri-
pravil SK Apetour. Vse tekmovalce smo
spodbujali, posebej še najmlajše in tudi
tiste malo starejše. Posebno se je izkazal
Marko, ki je neutrudno vlekel meh in ust-
varjal prijetno vzdušje. Pridružili so se
nam tudi župani iz Gorenje vasi-Poljane,
Naklega in Škofje Loke: Jože Bogataj, Ivan
Štular in Igor Draksler, ki je uradno odprl
tekmovanje. Župani so bili le navijači.
Tekmovalni dres pa sta oblekla minister
Bizjak in državni svetnik Sušnik. Pohval-
no.

Po tekmi smo se podali v planinsko
kočo na enolončnico in golaž. Takrat je
beseda dala besedo. Ko smo obdelali leve
in desne zavoje, smo se razgovorili tudi o
našem delu, izkušnjah. Ugotovili smo, da
so srečanja na snegu prava osvežitev in
pomiritev za vse ure, ki jih preživimo v
službi, doma ali pred  televizorji. »Nazaj
k naravi«, ni še nič zastarelo geslo.

Seveda se nam je pridružil tudi pred-
sednik stranke Janez Podobnik. Prišel je
naravnost iz Cerknega. Ob pomoči Mar-
ka in Dušana iz Nove generacije je tek-
movalcem izročil pokale in praktične na-
grade. Dušan, predsednik OO iz Gorenje

vasi, je pripravil toliko domačih daril, da
nihče ni odšel praznih rok.

Vse se je dogajalo pod našo zastavo in
prvič smo javno predstavili naše volilno
geslo: med nami je 90 % desničarjev – kako
pa vi razmišljate?
Povejmo imena najboljših:
Kategorija deklice: Manja Mulej, Bled:
Kategorija dečki: 1. Pintar Matevž, Goren-
ja vas; 2. Mulej Jaka, Bled;
Kategorija ženske: 1. Jager Mojca, Pre-
bold; 2. Mulej Damjana, Bled; 3. Gasser
Marija, Železniki;
Kategorija moški: 1. Suhoveršnik Jelko,
Gornji grad; 2. Mulej Jože, Bled; 3. Oman
Marko, Škofja Loka.

Organizator srečanja, OO SLS iz Škofje
Loke, je imel dobre in številne pomočni-
ke za kar jim gre priznanje, ki ga je ob
koncu izrekel predsednik stranke.

Tone Bogataj
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Marjan Podobnik dobil
tožbo proti Mladini

Nekdanji predsednik SLS Marjan Podobnik je po skoraj 6 letih zmagal v tožbi,
ki jo je sprožil proti Mladini zaradi neresničnih trditev, objavljenih leta 1998.
Takrat je Mladina sprožila tako imenovano afero Lek. Vrhovno sodišče je
Mladini naložilo, da mora preklicati navedbe iz leta 1998 in tudi objaviti tekst
celotne razsodbe sodišča., v roku 15 dni od razsodbe. Mladina je preklic
navedb in celotni tekst razsodbe vrhovnega sodišča že objavila 01.03.2004.

Preklic trditev, ki ga je
Mladina po razsodni
vrhovnega sodišča objavila
01.03.2004:

Preklicujemo trditve objavljene v
11. številki Mladine z dne 17.03.
1998 o tem:
- da je v  začetku oktobra oziroma

tri dni pred 27.10.1992 tožnik
(Marjan Podobnik) imel sestanek
z Metodom Dragonjo in ga pri tem
napeljal, da mu je dal 55.000
DEM za stranko SLS ter ga ob tej
priložnosti tudi povabil, naj vstopi v
SLS, kar pa naj bi Metod Dragonja
po premisleku čez nekaj dni zavr-
nil;

- da je tožnik Metodu Dragonji ob-
ljubil, da bo v zameno za ta prispe-
vek uvrstil Metko Karner Lukač
med kandidate za poslance v
državni zbor.

- da bo Metod Dragonja, če bo SLS
v vladi, lahko tržni delež, ka so ga
leta 1991 imela jugoslovanska far-
macevska podjetja, nadomestil z
Lekovimi izdelki, in da je tožnik
nekaj dni pred tem enako pomoč
obljubljal konkurenčnemu far-
macevskemu podjetju Krka iz
Novega mesta, pri čemer naj bi pri
teh pogovorih sodelovali Krkini fi-
nančniki.

Po izobrazbi diplomiran pravnik. Delal kot sodnik na sodišču takrat še
temeljnega sodišča v Celju - enota Šmarje pri Jelšah. Leta 1991 odšel v
odvetniške vrste in opravljal ta poklic vse do vstopa v politiko leta 1996, ko
je na listi Slovenske ljudske stranke kandidiral v DZ, maja 1997 pa prevzel
funkcijo državnega sekretarja na Ministrstvu za pravosodje. To delo je opravljal
vse do 1998, do lokalnih volitev, na katerih je bil prvič izvoljen za župana
občine Celje ter ponovno izvoljen leta 2002.

Po razglasitvi sodbe smo Marjana
Podobnika, ki smo ga dobili na službeni
poti v tujini, prosili za kratko izjavo. Pove-
dal je, da mu pomeni dobljena tožba pro-
ti Mladini moralno zadoščenje. Za
odškodnino, če bi jo dobil, pa je že ob
vložitvi tožbe jasno povedal, da bi jo v
celoti namenil za humanitarne namene
in mu ni bila osnovni cilj. »Danes, ko se
razpletajo nekatere korupcijske afere, v
katere je do vratu vpletena takrat in danes
vodilna vladna stranka LDS, je za mnoge
morda lažje razumljivo, zakaj so se takrat
odločili za mojo diskreditacijo in s tem
za oslabitev stranke, ki sem jo vodil in se
je borila prav proti korupciji »belih ovrat-
nikov« in imela celovito vizijo za prihod-
nost Slovenije«.

Na vprašanje, kako komentira navedbe
v nekaterih časopisih, da se preko kandi-
dature za poslanca vrača v aktivno politi-
ko, pa je povedal:

»Tako resna politika, kot resno podjetništ-
vo zahtevata celega človeka. V času, ko smo

ustanavljali stranko in kasneje, ko sem jo
vodil ter bil poslanec DZ ter kasneje član
vlade sem političnemu delovanju namenjal
vso svojo energijo, znanje in izkušnje. Imel
sem svojo vizijo, zastavil sem si visoke cilje
in ti cilji so mi bili velik izziv. Marsikaj smo
z nosilci različnih državnih in lokalnih
funkcij ob podpori zvestih članov SLS tudi
dosegli. Z odločitvijo za podjetništvo sem
svojo energijo in cilje vezal na svoje sedanje
delovanje. Na volitvah ne bom kandidiral,
ostajam pa član SLS in iskreno želim, da
bi čim prej postala uspešna in vplivna stran-
ka, kot je nekoč že bila«.

Prvič po letu 1992 se na slovenskem
političnem prizorišču obetajo korenitejše
spremembe. Za naše bralce bo gotovo za-
nimivo, kako »od zunaj« nanje gleda Mar-
jan Podobnik, ki  je leta 1996 s SLS dose-
gel doslej najvišji rezultat med vsemi pom-
ladnimi strankami. Daljši pogovor z njim
bomo objavili v eni prihodnih številk.

O aktualni politiki: Ne samo v volilnem
letu, ampak tudi sicer bi bilo potrebno pos-
vetiti veliko več javne pozornosti in politične
aktivnosti razvojnim problemom in gospo-

darskim temam. Od tega je nenazadnje
odvisno, kako bomo v Sloveniji živeli. Ocen-
jujem, da se letošnje volilno leto v ničemer
ne razlikuje od leta 1996 ali 2000. V Slo-
venski ljudski stranki se nismo posebej vkl-
jučevali v te znane razprtije in prav je, da se
SLS ne pusti zvleči v to, saj po mnenju
resnih političnih analitikov tudi ne prinaša
glasov volivcev. Prav je, da v tem volilnem
letu nadaljujemo z našo preobrazbo v evro-
psko primerljivo desno-sredinsko stranko in
da bodo naše teme predvsem tisto, kar je
pomembno za prihodnost Slovenije. To je
vprašanje konkurenčnega davčnega okolja,
sploh ob vključitvi v Evropsko unijo,
vprašanje skladnega regionalnega razvoja,
vprašanje višjega in visokega šolstva,
izobraževanja in vprašanje brezposelnosti,
kjer smo še vedno nad evropskim pov-
prečjem.«

O razvoju Celja: »Celje dostikrat postav-
ljajo  kot vzor, kako se lotiti problemov grad-
nje splošne infrastrukture, kamor spada tudi
stadion oz. športna dvorana nekega mesta.
Naši temeljni problemi so drugje: še vedno

visoka brezposelnost – v Celju je 15, 2 % in
nad slovenskim povprečjem. To je osnovni
problem, čeprav pristojnost lokalne politike
na področje gospodarstva kaj dosti ne seže.
Kar se tiče stadiona, trdim, da lahko sloven-
ska reprezentanca igra na katerem koli sta-
dionu v Sloveniji, ki izpolnjuje tehnične
pogoje. V javnosti se je preveč zasidrala
misel, da je edino v Ljubljani lahko takšen
stadion. Za lasten razvoj moramo skrbeti
sami. Menim, da Mariborčani delajo napa-
ko ravno v tem, da govorijo, kako jim je sla-
bo in da jim država nič ne pomaga. Če nam-
reč o samem sebi slabo govoriš, potem tudi
drugi ne bodo o tebi imeli dobrega menja.
V poslu pa je pomembno, kakšne so refe-
rence okolja. Mi se trudimo reference okol-
ja tudi z lastnim delom na nivoju lokalne
politike dvigovati, ne pa govoriti, da je pri
nas vse narobe. Hkrati želimo storiti vse kar
je v naši moči, da bi gospodarstvo res imelo
dovolj dobre pogoje za razvoj. V lanskem
letu smo npr. v Celju končali centralno čis-
tilno napravo. Ta je pomemben projekt za
mesto Celje, še posebej za gospodarstvo, ker
je od stroškov, ki jih ima gospodarstvo, odvis-
no, kako konkurenčno bo. Pri nizki ceni
vode oz. komunalnih storitev, pri majhnem
nadomestilu za uporabo stavbnih zemljišč
in pri dobri infrastrukturni opremljenosti
pričakujemo, da se bodo investitorji odločali
investirat pri nas. Že če bomo dosegli, da
od nas ne bodo bežali, bomo uspešni. Ta
trend se v zadnjem času dviguje in ver-
jamem, da bo v nekaj letih Celje v gospo-

darskem smislu in po stopnji brezposel-
nosti primerljivo podobno velikim mestom
v Evropi.

O vlogi ministrstva za pravosodje v aferi
SIB: »Minister za pravosodje je velikokrat
po krivici obdolžen, zakaj ne nastopa tako
ali drugače. Vendar je sodna veja oblasti v
tej državi samostojna in minister za pra-
vosodje ni v ničemer nadrejen sodni veji
oblasti pri njenem odločanju. Bistvo nje-
govega dela ni tisto, kar ljudje mislijo, češ,
da ureja sodišča, tožilstva itd. Bistvo dela
pravosodnega ministrstva je v tem, da
pripravlja zakonodajo in opravlja logistič-
ni servis za vse pravosodne organe. Zago-
tavlja jim prostorske, tehnične in ostale
pogoje za delo.«

O prihodnosti: »Vključitev Slovenije v
EU je velika priložnost, sploh če gledamo
izkušnje majhnih držav ki živijo v sožitju
z velikimi sistemi (Luxemburg, država Del-
aware v ZDA, Hongkong itd). Na nas je,
ali bomo to priložnost znali izkoristiti.
Čeprav nas hvalijo, da smo ena najbolj
pripravljenih članic na vstop v EU, me-
nim, da smo na tem področju naredili pre-
malo. Pri tem imam v mislih predvsem
konkurenčno davčno okolje. Kot župan
lokalne skupnosti se veselim, da se bomo
povezovali v evroregije in se prijavljali na
določena sredstva direktno v Bruselj. V
tem vidim veliko priložnost za decentrali-
zacijo te države, ki je velik problem, pred-
vsem v fiskalnem smislu, se pravi, centra-
lizirano odločanje o tem kam in kako se
bo javni denar porabljal. SLS bo imela v
Evropskem parlamentu močnega zavezni-
ka, saj ima tam Ljudska stranka relativno
večino – skoraj 40 % poslancev. Tudi to je
za stranko in državo Slovenijo priložnost
za večanje vpliva v Evropi.«

Bojan Šrot v kontaktni oddaji
Odprta dlan na Radio Glas Ljubljane

(B.R.)

(R.R.)
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Klub županov SLS z gospodarstveniki
na javni tribuni »Dober dan, Evropa!«

Klub županov SLS je 5. marca v hotelu Union organiziral javno tribuno »Dober
dan, Evropa!«, na kateri so skupaj z gosti obravnavali gospodarske vidike
vključevanja v Evropsko unijo. Na javni tribuni so kot govorci sodelovali Janez
Podobnik, predsednik SLS, dr. Janez Potočnik, minister za evropske zadeve,
Anton Zupet, predsednik Kluba županov SLS in Matjaž Gantar, predsednik KD
Group. Evropsko dimenzijo tribune je s svojim nagovorom poudaril tudi Erwan
Fouere vodja delegacije Evropske komisije v Sloveniji.

Kot je ob začetku srečanja povedal pred-
sednik Kluba županov SLS Anton Zupet,
njihov klub zajema 74 občin, ki so gospo-
darsko relativno močne, a ker želijo svojo
gospodarsko moč še okrepiti, so organizira-
li to srečanje. Pojasnil je, da želijo na lokalni

ravni kvalitetne kadre, ki bodo lahko uspeš-
no delovali tudi po 1. maju letos, ko bo Slo-
venija postala članica EU. Predvsem pa želi-
jo župani biti »gospodarji na svoji zemlji«,
da bodo imeli realen vpliv na razvoj občine
in bili manj odvisni od državne birokracije
in soglasodajalcev.

Gospodarstvo ne more brez politike, zato
je ideja takšnega srečanja idealna, je menil
predsednik SLS Janez Podobnik. Ob tej
priložnosti je izpostavil cilje Evropske ljud-
ske stranke (EPP) - znižanje davkov, zman-
jšanje administracije, podpora podjetništvu
- in pojasnil, da so to tudi cilji njihove
stranke. Dodal je, da SLS kot glavno spod-
budo za gospodarstvo vidi predvsem ugoden
davčni sistem.

Erwan Fouere je poudaril, da Evropska
unija posveča veliko pozornosti delu občin,
saj evropska integracija najbolje poteka
ravno na lokalni ravni. Povedal je še, da je
imel priložnost obiskati nekatere od občin,

katerih župani, so bili navzoči na današnji
javni tribuni, in je bil zadovoljen s tem, kar
je videl, čeprav so po njegovih besedah še
vedno potrebne izboljšave. Kot problema-
tično je izpostavil predvsem pripravljenost
majhnih in srednjih podjetij.

Sledilo je predavanje dr. Janeza Potočni-
ka s prezentacijo Evropske unije, ki je v prvi
vrsti zatrdil, da se Slovenija ob vstopu v EU
nima ničesar bati. Po njegovih besedah so
majhne države na boljšem, če so znotraj
unije kot pa zunaj nje, saj imajo tako
priložnost sedeti za isto mizo kot večje
države in tako tudi pravico soodločati.

Predsednik KD Group Matjaž Gantar je
bil glede prihodnosti Slovenije v EU nekoli-
ko bolj pesimističen. V gospodarstvu se sic-
er veselimo vstopa v unijo, vendar pa se je
potrebno zavedati naših pomanjkljivosti, je

Sestanek Slovenske kmečke
zveze SLS

Razširjena sejo odbora za pripra-
vo in izvedbo volitev v Svet kmetijsko
gozdarske zbornice in v svete ob-
močnih enot zbornice, ki bodo pred-
vidoma 18.04.2004 je potekala v
četrtek 04. marca 2004 ob 15.00
uri v prostorih Gasilskega doma v
Latkovi vasi pri Šempetru v Savinjski
dolini.

SPREJETE UREDBE ZA UKREPE RAZVOJA PODEŽELJA
IN ZA PODPORE V KMETIJSTVU V LETU 2004

Zadnji seji
vlade sta zagotovo
prinesli veliko vz-
podbudnih odlo-
čitev za slovensko
podeželje. S spre-
jetjem enajstih
uredb s področja
tržnih ureditev so
podani vsi pogoji
za objavo razpisov
na področju vz-
podbud v kmetijst-

vu, za področje tržnih ureditev. S spre-
jetjem Uredb bomo pri nas v letu 2004
razpisali skupno 22.4 milijarde neposred-
nih plačil ECO 0. Vsa plačila bodo višja
od lanskega leta realno za 10 odstotkov, k
temu pa je dodana tudi rast vrednosti evra.
Povprečno plačilo za hektar njivske po-
vršine ECO 0 bo v tem letu tako znašalo
67.00 SIT. Z istimi odstotki bodo višja tudi
vas plačila EKO 0 za živali. V letu 2004
bo prvič uvedena nova mlečna premija.
To je rezultat sprejete reforme kmetijst-
va, ki je bila dogovorjena v Luksembur-
gu, lanskega junija. Vsa plačila ukrepov
intervencij na trgu in izvoznih podpor,
bodo letos, po vstopu v EU v celoti plača-
na v breme proračuna EU.

Potrebno je poudariti, da so vsa plačila
ECO 0 namenjena ohranjanju dohodko-
vnega položaja kmetij, saj globalni trg ust-
varja pritiske na padec odkupnih cen.
Brez neposrednih plačil bi evropsko
kmetijstvo ne bilo konkurenčno. Zato je

kmetijska politika, ne glede na majhen
delež, ki ga prispeva k bruto družbenemu
proizvodu EU, še vedno osrednja skup-
na politika in relativno največji porabnik
sredstev skupnega proračuna EU. Da ne
bo pomote, to ne pomeni, da evropske
države v svojih proračunih namenijo naj-
več denarja za podpore v kmetijstvu! To
seveda ne drži. V mislih imam dejstvo,
da se 45 odstotkov denarja, ki se na pro-
računu EU, nabere iz plačil vseh članic
EU v bruseljski blagajni, porabi za pod-
pore v kmetijstvu.

V zadnjem tednu je bila sprejeta tudi
prva od dveh Uredb za razvoj podeželja.
V tej Uredbi so navedene največje pozi-
tivne spremembe kmetijsko podeželskih
politik v tem letu. Skupni znesek raz-
pisanih sredstev bo znašal 20.6 milijard,
kar je v primerjavi z lanskim letom, ko
so ta sredstva zanašala skupno 7 milijard,
res veliko. Takšen dvig je mogoč zaradi
uspešnih pogajanj, ki smo jih, zlasti na
področju razvoja podeželja imeli z EU.
Od teh 20.6 milijard, bo tako kar 80 ods-
totkov prispeval proračun EU, 20 odstot-
kov pa bomo dodali iz lastnih virov. V
okviru te Uredbe se bo razpisalo 5 sku-
pin ukrepov. Mednje spadajo plačila za
podpore območjem z omenjenimi pogoji
za kmetovanje (ECO 0), ukrepi kmetijs-
ko okoljskega programa (ECO 2 in ECO
3), ukrepa zgornjega upokojevanja in do-
seganja standardov, ter tehnična pomoč.
ECO 1 plačila bodo v tem letu izplačana
na 87 odstotkov celotnega teritorija Slo-

venije. Vsa plačila bodo najmanj dvakrat
višja v primerjavi z lanskim letom (pov-
prečno plačilo bo tako 32.00 SIT/ha, na-
jvišje plačilo za gorsko višinska območja
pa 43.0 SIT/ha, LANI 18.00 SIT/ha). Do
plačil bodo upravičene vse površine, tudi
njivske, razen vinogradov. V primeru, da
se za površino že uveljavljajo plačila ECO
0, se plačila seštevajo.

Pomembne so spremembe na področ-
ju Slovenskega kmetijsko oklojskega pro-
grama.

Vsa plačila ECO 2 in 3 so tako pod-
vojena, v primerjavi z lanskim letom, števi-
lo ukrepov pa se je  dvignilo iz 14 na 21.
Skupno namenjamo v tem paketu 7 mili-
jard (lani 2 milijardi). Poskrbeti moramo,
da bodo ljudje o vseh teh novih možnostih
obveščeni, da se bodo seznanili z različn-
imi kombinacijami, ki lahko seštevek sku-
pnih plačil spremenijo navzgor. O tem se
je vredno posvetovati s svetovalci in drugi-
mi, ki na terenu lahko in morajo posredo-
vati ustrezne informacije.Vse podpore raz-
voja podeželja so namenjene plačilu
storitev, ki jih tisti, ki zemljo obdela, oprav-
lja v korist širše družbe. Namenjene so
ohranjanju obdelanosti, poseljenosti pros-
tora, skrbi za čisto okolje, za varovanje
živali pred mučenjem, varni in zdravi hra-
ni, razvoju turizma. Prispevajo k temu, da
se v kmetijstvu opušča uporaba okolju
manj prijaznih kemičnih pripravkov. Na-
menjene so prihodnosti. Takšna oblika
kmetijstva, ki temelji na vrednotah, je okol-
ju bolj prijazna  in zagotovo prispeva k

dejal. Med problemi je naštel zaostajanje
Slovenije pri izpolnjevanju Lizbonske strate-
gije, pomanjkanje nacionalne strategije za
prihodnji gospodarski razvoj in neugodno
davčno politiko. Obstaja nevarnost, da bodo
podjetja zaradi neprijaznega slovenskega
okolja svoje sedeže selila v vzhodnejše
države. V živahni debati, ki je sledila, so
svoje izkušnje z gospodarstvom v Sloveniji
predstavili še številni župani in gospo-
darstveniki, med katerimi je s svojo zgovor-
nostjo in šarmantnostjo izstopal nekdanji
predsednik uprave Revoza - Novo mesto,
Bernard Coursat.

Klub županov SLS bo z javnimi tri-
bunami pod enakim naslovom nadaljeval po
vseh večjih mestih v Sloveniji, prva bo konec
meseca v Mariboru.

Rok Ravnikar

bolj zdravi pa tudi bolj okusni hrani. Sam
se za takšen koncept zavzemam že od
nekdaj. Slovenija se pridružuje skupini
držav kot so Avstrija, Finska ali Luksem-
burg, ki v sobivanju z naravo vidijo tudi
svojo ekonomsko perspektivo v kmetijst-
vu in na podeželju. To pa so nove, sodob-
ne, na novo obujene vrednote stare
Evrope, ki jim želimo slediti tudi v Slove-
niji.
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K L U B  S P  S L S

Evropska usmerjenost
v slovenskem okolju

(na rob zakona o podpornem okolju za
podjetništvo)

UPOKOJENSKA ZVEZA SLS

V mesecu oktobru leta 2001
sem bil izvoljen za predsed-
nika Zveze upokojencev pri
SLS. Pred tem je zelo uspeš-
no vodila zvezo gospa dr.
Berta Jereb, ki je bila zato
predlagana in tudi izvoljena
za častno predsednico Zve-
ze upokojencev pri SLS.

Zavzemala se je za pri-
dobitev državne pokojnine
za vse državljane Slovenije,
ko dopolnijo starost 60 let in so v tem
času bivali v Sloveniji najmanj 15 let.
To je dr. Jerebovi ob pomoči Zveze up-
okojencev in poslancev Slovenske ljud-
ske stranke tudi uspelo. Najhuje pri tem
pa je, da si za to zasluge pripisujejo dru-
gi, najmanj pa Slovenska ljudska stran-
ka.

V tem mandatu ostaja ZU pri SLS še
vedno zelo aktivna, saj sklicuje seje UO
ZU na približno tri mesece, na katerih
sodelujejo člani oz. predsedniki
posameznih odborov ZU iz cele Slove-
nije. Udeležba je do 70 %, to je od 40
do 50 prisotnih.

Običajno seje sklicujemo v krajih, kjer
je članstvo aktivno in ima tudi župan
razumevanje do delovanja SLS, oz. je
član naše stranke. Na sejah ZU nam
župan predstavi delo občine, predsed-
nik OO pa delovanje stranke. Največ-
krat pa seji sledi ogled znamenitosti kra-
ja in pogostitev.

Na naših sejah sodelujejo tudi funk-
cionarji stranke oz. posamezni strokovn-
jaki in politiki, ki obvladajo temo, ki jo
hočemo predstaviti članstvu. Teme so
predvsem namenjene upokojencem, t.j.
o pravicah iz upokojenskega zakona,
pravice iz kmečkega zavarovanja, ipd.
Zadnje predavanje v Ribnici je bilo na-
menjeno domovom ostarelih, posebno
s problematiko Črnega lesa. Zahvaliti
se moramo dr. Janezu Remškarju za
stvarno osvetlitev problema. Udeleženci
smo mu izredno hvaležni za pojasnila.

Do sedaj smo imeli devet sej, in sicer
trikrat v Ljubljani, drugače pa v Radov-
ljici, Polhovem gradcu, Semiču, Sloven-
ski Bistrici, Kamniku – Termah Snovik
in v Ribnici.

Na zadnji seji v Ribnici dne,
06.02.2004, je bilo sprejetih nekaj skle-
pov, ki so aktualni in jih zato navaja-
mo:
- da se predlaga mag. Franca Buta kot

nosilca liste SLS za evropski parla-
ment; na kore-
spondenčni seji pa
smo sprejeli, da se
zaradi zagotovitve
ženske kvote pred-
laga še dr. Berto
Jereb za kandidat-
ko na listi SLS za
evropski parla-
ment;

- predlagamo, da se
v letošnjem letu
organizira Tabor
SLS še pred volit-
vami v EU, to je
konec meseca
maja.

V programu ZU pri SLS
so predvsem sledeče usme-
ritve, za kar smo se zavze-
mali v preteklosti in se bomo
tudi v bodoče:
1. za uresničitev programa
ZU pri SLS glede pokojnin-
skih in invalidskih pravicah;
2. pridobitev novih članov,
3. ustanovitev novih odbo-
rov ZU pri SLS,
4. še naprej bomo zastopali

interese ZU pri SLS v Koordi-
nacijskem odboru društev upokojencev
in strank,

5. organizirati čimveč predavanj o prob-
lemih starejših občanov.
Ob zaključku bi dodal še nekaj misli

v zvezi s težkim stanjem demografske
politike. Slovensko prebivalstvo se stara,
zato je vedno več upokojencev, njihov
socialni položaj pa se s tem slabša. Nji-
hova politična moč pa se vendar krepi.
Potrebno bo uskladiti in zagotoviti usp-
ešen gospodarski razvoj, ki bo zagotavl-
jal socialno varnost vsega prebivalstva
in s tem tudi upokojencev. Višina pokoj-
nine naj bo bolj odvisna od življenjskih
stroškov, kot pa od pretekle plače in naj
ne bo nižja od osnovnih stroškov bivan-
ja v domu za ostarele.

Nadalje je potrebno:
- Uvesti prispevek za nego starostnikov,

pa čeprav le simboličen znesek (300
SIT mesečno). Tako bi prispevali vsi
aktivno zaposleni prebivalci Slovenije
za odpravo tega problema.

- Razmisliti o gradnji domov za dnevno
varstvo starostnikov v vseh večjih cen-
trih, s tem, da bi že sedanji novo zgra-
jeni domovi to tudi že načrtovali;

- Bolje urediti varstvo starostnikov na
domu;
Vse to sicer zgleda kot utopija, ven-

dar mislimo, da bi bila SLS lahko pobud-
nik za omilitev teh problemov v prihod-
nosti.

Da zaključim optimistično: člani ZU
pri SLS smo vedno pripravljeni sodelo-
vati pri vseh akcijah, ki jih pripravlja
stranka in tudi sodelovati v vseh organih
stranke, čeprav zaradi starosti nimamo
ambicij za najvišja mesta in s tem tudi
nismo nevarni ambicioznim članom v
stranki.

Bogdan Bradač,
Predsednik ZU pri SLS

Tik pred kon-
cem januarje je
vlada sprejela
predlog zakona
o  podpornem
okolju za podjet-
ništvo, ki bo, ko
bo sprejet, nado-
mestil zdaj vel-
javni zakon o

razvoju malega gospodarstva. Predlog
novega zakona je usklajen s pri-
poročili evropske komisije, poleg večje
podpore inovativnosti pa naj bi tudi
pomagal odpraviti enega ključnih
problemov zdajšnjega razvoja, to je
dostop do virov financiranja tako v
fazi nastajanja kot tudi rasti podjetja.
Povedano drugače; omogočil naj bi
razvoj posredniških institucij, ki jih je
zdaj (pre)malo in omogočil povezave
med Slovenskim podjetniškim skla-
dom in drugimi institucijam javnega
prava, ki so zdaj bolj ali manj nemog-
oče.

To so seveda le glavne značilnosti
nastajajočega zakona, ki prinaša veli-
ko novega (in naprednega, da ne
rečem evropskega), vendar se mi zdi,
da  se je že znašel v kleščah komple-
ksnejše problematike, ki izhaja iz
pomanjkljive zakonodaje pri izvajan-
ju aktivne zemljiške politike. Zeml-
jišča – še posebej njihova komunalna
ureditev – so absolutno predraga! Pov-
sod veljajo neke zakonske omejitve in
zdi se, da se samo pri nas lahko pros-
to oblikujejo na prav vrtoglavo visoki
ravni. Spričo tega je po mojem pre-
pričanju razvoj malega gospodarstva,
še posebej proizvodnega in tistega
dela, ki potrebuje več prostora, silno
odvisen od boljše zakonodaje na pod-
ročju aktivne zemljiške politike. Pri
nas se dogaja, da lahko nek posa-
meznik zavira gradnjo ne samo pod-
jetnikom, temveč tudi objektov širše-

ga ali celo splošnega javnega intere-
sa!

V demokraciji velja, da je lastnina
nedotakljiva in s tem se tudi sam
popolnoma strinjam. Vendar pa se mi
zdi, da pri nas tu nekaj manjka – last-
nina namreč ne more biti samo korist,
kar pri nas v glavnem je, mora biti tudi
dolžnost, kar pa pri nas ni slučaj! Ko-
liko primernih prostorov sameva, ker
jih lastniki cenijo čez vsako razumno
mejo? Če bi v takšnih primerih država
vzela zase, kar ji na podlagi pozitivne
zakonodaje, temelječe na potrebah
skupnosti, ki to državo tvorijo, pripa-
da, bi se marsikaj kar smo po sebi ure-
dilo. Poudarjam, da zagovarjam tak-
šne zakone, ki so v korist skupnosti,
splošnemu napredku in ne v slogu
francoskega pregovora, da kar hoče
kralj, hoče tudi zakon!

Država se je torej odločila, da bo
bolj odločno podpirala razvoj malega
gospodarstva, nič pa se ne ve o njeni
morebitni odločitvi, da bi se tudi sama
bolj podjetniško obnašala!

Podivjane cene komunalno oprem-
ljenih zemljišč namreč niso le posledi-
ca neverjetno velikega povpraševanja
ali pomanjkanja ustreznih lokacij,
temveč predvsem absolutno pred-
olgih, preveč zapletenih in s šikanami
posutih poti, ko nekdo praktično nič
vredno parcelo hoče spremeniti v ko-
ristno. In tako v tem poslu še največ
dobi tisti, ki se spopada s to nepotreb-
no birokracijo! Če predlagatelj tudi v
tem primeru vidi pomanjkanje posred-
niških institucij, strelja v prazno, kaj-
ti takšna institucija bo stvar še bolj zav-
lekla in seveda tudi podražila.
Birokracije je že zdaj preveč, priman-
jkuje dobrih delavcev in racionaliza-
cija ter zakonov, ki ne bodo kot pa-
jčevina, ki lovi le majhne ribe, velike
pa skozi pušča.

Marko Bregar
dipl. uiv. ing. strojništva
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Nova generacija SLS razpravljala
o transatlantskih odnosih
Od 29. januarja do 1. februarja letos sta v Dublinu na Irskem potekala
mednarodni seminar in srečanje sveta Mladih Evropske ljudske stranke (YEPP).
Na njem sta kot predstavnika Nove generacije SLS sodelovala predsednica
Nove generacije Nataša Kavaš Puc ter mednarodni tajnik Nove generacije in
podpredsednik Mladih Evropske ljudske stranke Timotej H. Neubauer.

YEPP je podmladek Evropske ljud-
ske stranke, katere poslanci trenutno
predstavljajo največjo poslansko skupi-
no v Evropskem parlamentu. Nova gen-
eracija SLS je v YEPP-u zastopana kot
edina organizacija iz Slovenije.

Povabljeni mednarodni strokovnjaki
in politiki iz Evrope in Severne Amerike
so v okviru seminarja na temo »Naj-
tesnejša povezava – ovrednotenje
čezatlantskega zavezništva in globalne
varnosti« razpravljali o odnosih med
celinama oz. med Evropsko unijo in
ZDA na različnih področjih, še posebej,
kar zadeva varnost. V različnih delovnih
skupinah smo politiki iz 29 evropskih
držav med drugim ovrednotili odnose
med Evropo in ZDA v okviru zveze
NATO, nedavne spore v čezatlantskem
zavezništvu in varnostne odnose na
transatlantskem prostoru. Nadaljevali
smo tudi z intenzivnimi pripravami na
junijske volitve v Evropski parlament, na
katerih bomo Mladi Evropske ljudske
stranke nastopili s skupno kampanjo na

med Evropo in ZDA. Predvolilnega shoda,
ki je potekal v nadaljevanju, se je udeležilo
blizu 2000 mladih, pretežno članov pod-
mladka Španske ljudske stranke. Na njem
sta med drugim spregovorila generalni
sekretar Evropske ljudske stranke Antonio
Lopez Isturiz in Mariano Rajoy, kandidat
Španske ljudske stranke za predsednika
španske vlade. Sedanji premier Aznar se

evropski ravni in v vseh državah člani-
cah razširjene EU.

Svet YEPP je med drugim sprejel re-
solucijo o skupni evropski identiteti in
programski dokument o trajnostnem
razvoju. Kot zaključek seminarja je pod-
prl ustanovitev trajne »Transatlantske
fundacije«, ki bi jo sestavljale vodilne
osebnosti s področja politike, gospo-
darstva in civilne družbe, njen namen
pa bi bil predvsem okrepiti povezavo
med ZDA in Evropsko unijo ter odpravl-
jati odprta vprašanja med atlantskima
zaveznicama.

Mednarodni tajnik Nove generacije
Timotej H. Neubauer se je 21. in 22.
februarja udeležil tudi evropskega
srečanja mladih »Napredujemo skupaj«,
ki je potekalo v okviru predvolilne kam-
panje Španske ljudske stranke (Partido
Popular) v Malagi na jugu Španije. Mladi
politiki iz 20 evropskih držav smo na več
okroglih mizah razpravljali predvsem o
prihodnosti Evrope po bližnji širitvi na 25
držav članic in o čezatlantskih odnosih

Podpredsednik Mladih Evropske ljudske stranke T. Neubauer in mladi evropski desno-sredinski politiki z
generalnim sekretarjem Evropske ljudske stranke Antoniom Lopezom Isturizom

Javna tribuna v Cerknici 27. 2. 2004

Dobro obiskana javna tribuna v Cerknici
V Cerknici smo na javni tribuni v petek
27.2.2004 podprli notranjsko-kraško
razvojno regijo.

Slovenska ljudska stranka je v petek, 27. feb-
ruarja organizirala dobro obiskano in odmevno
razpravo o treh aktualnih temah.

 Razpravo, ki je potekala v polni  občinski
dvorani pod Novo ljubljansko banko v Cerknici,
je povezoval in vodil Državni svetnik Vincenc
Otoničar. SLS so zastopali predsednik Janez
Podobnik dr. med, podpredsednica Nada Skuk,
poslanec Stanislav Brenčič, člana Izvršilnega
odbora  Janez Remškar, dr.med. in dr. Andrej
Umek in organizacijska  tajnica SLS ga. Mateja
Jagodič.

V imenu občine je pozdravil prisotne župan
občine Cerknica Miroslav Levar, ki je tudi pred-
sednik iniciativnega odbora notranjsko-kraške
regije v nastajanju.

Poleg številnih krajanov, cerkniških občinskih

svetnikov in predstavnikov občinskih odborov
SLS iz sosednjih občin, so sodelovali tudi  pred-
stavnik RAA Notranjsko kraške regije, pred-
stavnik Območne obrtne zbornice Cerknica An-
ton Lampič, direktorica zdravstvenega doma in
svetnica Darinka Klančar, dr.med in številni dru-
gi.

Največ časa so prisotni namenili razpravi pod
naslovom: »Izzivi za skladen regionalni razvoj
skozi prizmo razvojnih regij«.

Mag. Igor Strmšnik (namestnik direktorice
Urada za strukturno politiko in regionalni razvoj
RS)je predstavil predlog zakona o razvojnih regi-
jah, ki ga je pripravila vlada. Odgovarjal je tudi
na vprašanja prisotnih. Prisotni so bili tudi številni
župani  notranjsko-kraških občin, ki so seznanili
prisotne s pismom o nameri in z dogovorom de-
vetih notranjsko - kraških občin, da se povežejo
v notranjsko–kraško razvojno regijo, ki v prvot-
nem osnutku zakona ni bila predvidena. Župani
občin Loška dolina, Bloke, Cerknica, Logatec,
Postojna, Pivka, Borovnica, Brezovica in Vrhni-
ka, so zaradi interesov  svojih krajanov in zaradi

bolj enakomernega razvoja tega področja vztra-
jali in s podporo poslancev SLS uspeli prepričati
pristojno ministrstvo, da je pomembno, da  se ta
regija oblikuje po želji občin in vnese v predlog
zakona.

Institucionalno varstvo starostnikov v luči
potrebnih sprememb povezanih  s sofinanciran-
jem oskrbe s strani ZZZS in poglede SLS na to
problematiko je predstavil Janez Remškar,
dr.med. Opozoril je na pomanjkljiva sredstva za
varstvo starostnikov in predstavil predlog za
posebno obliko zavarovanja za potrebe daljše
nege starostnikov.  Poudaril je, da je potreben
aktiven program izobraževanja svojcev in  mladih
o negi in oskrbi starostnikov in potrebo po uved-
bi dnevnega varstva starostniko. V razpravi je
Darinka Klančar podprla prizadevanja za nov
pristop k varovanju starostnikov in njihovo v-
ključitev v družbo. Poudarila je, da je za državo
ceneje, za starostnike pa bolj humano in prijet-
no, če  jesen svojega življenja preživijo v bližini
domačega ognjišča in ob skrbni negi domačih,
seveda ob podpori države.

je po osmih letih vodenja vlade od-
ločil, da se ne bo potegoval za tretji
zaporedni mandat, kljub temu pa
Španski ljudski stranki pred par-
lamentarnimi volitvami, ki bodo 14.
marca, vse raziskave napovedujejo,
da bo tudi tokrat zmagala in ostala
na oblasti.

T. N.

Poslanec Stanislav Brenčič je opozoril na
dejstvo, da bo še vedno potrebno tudi insti-
tucionalno varstvo starostnikov, zato je z ve-
seljem pomagal k pridobitvi koncesije za grad-
njo doma za starostnike v Cerknici.

V nadaljevanju je  Brenčič predstavil po-
gled SLS na pozitivne in negativne plati
predložene zdravstvene reforme (Bela knji-
ga). V razpravi je prevladalo mnenje, da
številni poskusi in predlogi za reformo
zdravstvenega sistema do sedaj niso obrodili
sadov. Kritika je letela predvsem na ministra
za zdravje, ki v svojem mandatu ni prinesel
napredka, celo obratno, v zdravstvu vlada
čedalje večji nered in nezadovoljstvo pacie-
ntov, kvalitetni kadri odhajajo iz zdravstva.
Predvsem pa je pomembno, da  z reformo
ne bi poslabšali pogojev in dostopnosti
zdravstvenih uslug za  otroke in zdravstveno
varstvo žensk.

Ni prav, da država skuša varčevati na na-
jbolj vitalnem in pomembnem delu prebival-
stva, pri bodočih materah in otrocih.
Zdravstveno varstvo le teh mora ostati na
primarni ravni.

Nada Skuk, podpredsednica SLS
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Igorju Horvatu v slovo!
Predsedniku OO SLS Gorišnica-Cirkulane v slovo!

V soboto 6. marca smo se na pokopališču v Gorišnici z žalostjo v srcu poslo-
vili od Igorja Horvata, predsednika OO SLS Goišnica. V času njegove bolezni
smo skupaj z njim njegovo družino in prijatelji upali, da bo premagal bolezen in
ponovno zaživel, kot zvonček po dolgi in hudi zimi. Sosedje, vaščani in prijatelji
smo opazovali njegov boj, ga vzpodbujali in hkrati občudovali njegovo voljo in
mu iz vsega srca želeli, da bo zmagala volja do življenja, da bo zmagala pomlad.

Na žalost je 3. marec 2004 zjutraj bilo konec upov. Po vasi Zagojiči se je v
sredinem jutru tiho in hitro, kot se plazi zimska megla, razširila kruta vest, da
Pivkovega Igorja ni več, da je mlada družina ostala brez moža in očeta, mama
brez sina, vas pa brez prijatelja, dobrega in plemenitega vaščana, predsednika
vaškega odbora.

Igor je po končani osnovni šoli odšel na srednjo šolo v Maribor in nato na
študij farmacije v Ljubljano. Za starše in celo družino je bilo šolanje v Ljubljani
velika obremenitev, a s svojo pridnostjo se je oddolžil tako očetu kot mami, saj
je pred 14-timi leti prejel diplomo po uspešno končanem študiju farmacije. Na
lepši način se svojim staršem prav gotovo ni mogel zahvaliti.

Po končanem šolanju se je zaposlil, najprej v Krki v Ljutomeru, potem pa
bliže domu v lekarni Toplek na Ptuju. Delo, ki ga je opravljal mu je bilo v veselje
in vsakemu, ki ga je prosil za pomoč, je bil pripravljen pomagati.

Spoznal je Petro, s katero sta si ustvarila družino, kateri sta največji okras
hčerki Nuša in Tjaša. Njihove načrte jim je mnogo prezgodaj prekrižal kruta
bolezen, ki ji Igor mogel ubežati. Njegovi hčerkici danes še ne dojemata izgube
zlatega očka. Žal bosta to razumeli takrat, ko bosta njegove pomoči najbolj
potrebni in bo ob njima samo mamica, na kateri bo ostala glavna skrb za družino.

Veliko načrtov je imel za vas Zgojiči, veliko smo jih, tudi po njegovi zaslugi
uresničili. Znal se je pogovarjati z ljudmi, znal jim je prisluhniti in jih pritegniti
k skupnemu delu, udeležbi na delovni akciji ali srečanju. Z vztrajnostjo in voljo
do dela je k skupnim akcijam pritegnil tudi omahljivce in celi vasi dajal veselje
do skupnega dela. Tudi, ko ga je bolezen onemogočila, da bi fizično delal, je še
vedno sodelovall, dokler mu ni zmanjkalo življenjske moči.

Kot predsednik vaškega odbora v treh mandatih – od leta 1995 in član občin-
skega sveta v drugem mandatu na listi SLS je pomembno vplival na razvoj občine
in kraja pri modernizaciji cest, ureditvi okolja, postavitvi spominske plošče gos-
podu Janžekoviču in še bi lahko naštevali. Organiziral je veliko prireditev v vasi,
pri čemer ga je zelo veselilo, da smo se vaščani družili, še posebej v času mo-
derne dobe, ko ljudje, ki živimo skupaj, postajamo vedno večji tujci. Imel je še
veliko načrtov, nekatere na papirju, nekatere samo v glavi. Na žalost našemu
Igorju ni več dano, da bi jih uresničil, mi ki ostajamo pa se bomo trudili, da
bomo z dobrim delom v naši vasi njegovo delo nadaljevali.

V občini Gorišnica je zraven funkcije svetnika občinskega sveta z liste Sloven-
ske ljudske stranke, bil član več organov. Delal je v odboru vaških skupnosti, v
komisiji za zdravstvo, v komisiji za volitve in imenovanja. Bil je član uredni-
škega odbora občinskega glasila Vesti iz vasi, predsednik uredniškega odbora
kabelske televizije Gorišnica ter predsednik OO SLS Gorišnica. Nobenega dela
se ni bal in kjer je delal, je pustil svoj pečat. Zato mu izrekamo še enkrat iskrena
hvala, njegovi družini in prijateljem pa naše globoko sožalje!

OO SLS Gorišnica - Cirkulane, 6. marec 2004

Dr. Drago Čepar

Hodil po
zemlji sem
naši
Občinske odbore, ki razmišljajo, kako
poživiti delo stranke, ter uspešnim
državnim projektom (Odmevi, plakati
in spoti, …) pred volitvami v smislu
načela subsidiarnosti dodati krajevno
razsežnost, bo morebiti zanimala
naslednja ljubljanska izkušnja.

V obliki avtobusnih ekskurzij in planin-
skih pohodov smo spoznali Beneško Slo-
venijo (Matajur, dvojezična šola v Špetru
Slovenov, Landarska jama, grob Ivana
Trinka v Trčmunu), »zadnje stoletje slov-
enske zgodovine na 2000 metrih« (dvod-
nevni izlet preko Predela na vojaško poko-
pališče v Logu pod Mangrtom, Kraljeva
poslikava cerkve v Soči, Lepena, Krnsko
jezero, bunkerji in vojašnice proti Kom-
ni, Batognica, Krn, Drežnica), spomins-
ki kraje novejše slovenske zgodovine na
Kočevskem ( Jelenov žleb – prizorišče
bitke in kapelica Sv. Antona puščavnika,
Grčarice, Kočevska reka, pragozd Krokar
v Borovcu, kočevarski muzej v Kočevju,
grobišča na Rogu).

Na obletnico tabora na Kalcu, ki se ga
je leta 1896 ob organizaciji Miroslava Vil-
harja udeležilo 7000 ljudi - tu je Levstik
kot Vilharjev domači učitelj dobil zamisel
za Martina Krpana – smo se podali v
občine Pivka, Ilirska Bistrica, Divača  in
Sežana . Na našem polnem avtobusu je
bil velik napis »SLS – Ljubljana« skupaj s
takratnim vabilom na tabor »Čujte gore
in bregovi, da sinovi Slave smo«. Na ces-
tah, trgih, pred restavracijami, pred Vileni-
co, v Lipici, pred vojaškim  muzejem v
Lokvi, premskim gradom in vremsko
cerkvijo je napis  sporočal: Mi smo tu –
SLS. Če bo v naslednjih mesecih vsaka
občina pripravila ekskurzijo, bo po Slo-

veniji krožilo dvesto avtobusov. Govorili
bodo napisi, tu so še srečanja, drugi do-
godki, druženje, objave v medijih.

Pred vstopom v EU v soboto 24. aprila
letos bomo obiskali tržaške Slovence,
počastili spomin na bazoviške žrtve in se
spoznali z gospodarstvom, kulturo, ver-
skim življenjem, zgodovino in prizadevan-
ji za obstoj in razvoj slovenske skupnosti.

Po naših izkušnjah je za učinkovitost
ekskurzije treba zagotoviti: jasno poveza-
vo z neko vodilno temo strankinega pro-
grama;  dovolj velik napis, da ga berejo
nasproti vozeči vozniki; obveščenost vod-
stva stranke; predhodno široko obveščanje
in poznejše pokritje v lokalnih, strankinih
in državnih medijih; javna srečanja z na-
šimi župani in predsedniki občinskih
odborov in vsaj obvestila vodstvom
stranke v občinah, kjer se ustavimo;
fotodokumentacijo za stenski časopis;
poznejšo pisno zahvalo s fotografijami
vsem , ki so nas prijazno sprejeli – župa-
nom, restavracijam, muzejem, župniščem,
….

Združimo prijetno s koristnim.

Skupinska fotografija na razglednem in zgodovinskem Šilentabru

Župan Pivke Robert Smrdelj in avtor članka
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Javna tribuna SLS v Kranju
V soboto, 5. marca je bila v Kranju javna tri-

buna z naslovom »Gorenjska pejmo hitr naprej«.
Organizirali smo jo regijski odbori v sklopu 1.
volilne enote. Kot pove naslov, je bila glavna
teme okrogle mize razvoj Gorenjske regije. Pol-
no napolnjena banketna dvorana hotela Creine
je pokazala, daje bila tema pravilno izbrana in
da zanima širši krog poslušalcev.

Govorniki na tribuni so bili najvidnejši člani
SLS s področja Gorenjske oz. 1. volilne enote:
dr. Janez Podobnik, predsednik Slovenske ljud-
ske stranke in poslanec državnega zbora, minis-
ter za pravosodje mag. Ivan Bizjak, Janez Suš-
nik, predsednik Državnega sveta, dr. Janez Rem-
škar, član izvršilnega odbora SLS, ki pokriva
problematiko zdravstva, ter mag. Franci
Rozman, ki deluje v programski skupini za šol-
stvo. Med gosti velja omeniti državnega sekre-
tarja s pravosodnega ministrstva Karla Erjavca,
ter gospo Metko Zevnik s šolskega ministrstva
ter dr. Antona Svetlina in gospoda Maksimilja-
na Mohoriča s kmetijskega ministrstva. Izmed
županov je bil prisoten Ivan Štular iz Nakla, tri-
buno pa so obiskali tudi predstavniki gospodarst-
va in šolstva, vabilu pa so se odzvali tudi lokalni
mediji. Pogovor je vodil Marjan Babič, predsed-
nik regijskega odbora za Gorenjsko.

Kot rečeno je bila tema javne tribune hitrejši
razvoj Gorenjske kot regije in s tem tudi hitrejši
razvoj gorenjskih občin. Poudarek je bil na
temah gospodarskega in siceršnjega razvoja
Gorenjske kot regije. Najprej je predsednik
državnega sveta Janez Sušnik, ki je bil v ta or-
gan izvoljen kot predstavnik Gorenjske regije,
predstavil statistične podatke in kazalce, ki so
jasno pokazali da Gorenjska v primerjavi z os-
talimi regijami zaostaja. Najbolj pereč pa je prob-
lem nezadostnih podpor s strani države glede
na siceršnje razvojne kazalce Gorenjske. Delež
državnih pomoči je kar nekajkrat manjši, kot bi
moral biti glede na siceršnjo stopnjo razvitosti

Gorenjske. Nanizanih je bilo več razlogov za
tako stanje, med drugimi bližina Ljubljane in
nasilno uvrščanje Gorenjske kot nekakšno ljubl-
jansko podregijo, pa tudi napake iz preteklosti,
in predvsem nepovezanost gorenjskih politikov,
v prvi vrsti poslancev. Kot pomanjkljivost je bil
omenjena tudi negativni vpliv centralizma iz
prestolnice. Skrbno pripravljena analiza je jas-
no pokazala, da je država Gorenjski marsikaj
dolžna.

Predstavljena je bila tudi tematika
šolstva in zdravstva. Problem prevelike po-
drejenosti regij proti državi je prisoten tudi na
tem področju. O vsem odloča ministrstvo v
Ljubljani, ki ponavadi ne sledi potrebam in žel-
jam v regijah. Problematiko sta predstavila mag.
Franci Rozman in Metka Zevnik, ki vodi odbor
za šolstvo pri SLS. Tako je v SLS že pripravljen
strokovni predlog za izboljšanje tega stanja. Po
tem predlogu, naj bi se nekatere pristojnosti s
centra prenesle na regionalno raven, kar bi pri-
pomoglo k boljši organiziranosti in tudi
ekonomičnosti na področju šolstva. Dr. Janez
Remškar je predstavil tudi problematiko zdravst-
va, ki še bolj čuti vse večjo centralizacijo in pos-
ledice zniževanja stroškov. Tudi tu se na pris-
tojnem ministrstvu delajo hude napake, ki v prvi
vrsti povzročajo padec kvalitete bivanja prebi-
valcev Gorenjske. Najbolj plastično je problem-
atiko opisal Jože Zupančič z vprašanjem »mar
naj zdaj naše žene iz Kranjske Gore ali Poljan-
skih hribov rojevajo kar v rešilcih, ki jih bodo
vozili v porodnišnice, ki so v vedno bolj oddal-
jenih centrih?«.

Dr. Remškar je opozoril tudi na dejstvo, da
razkorak med potrebnimi in razpoložljivimi fi-
nančnimi sredstvi pomeni tudi škodo za delo-
vanje gorenjskih bolnišnic. Ob tem je finančna
sanacija ene izmed njih pomeni opuščanje že
izpeljanih in strokovno odlično izvedenih oper-
ativnih posegov. To po drugi strani pomeni brez

V soboto, 06.03.2004, po javni tri-
buni »Gorenjska, pejmo hitr naprej«
je bil v hotelu Creina v Kranju ob 19.
uri volilni občni zbor Mestnega
odbora SLS Kranj, katerega so se
udeležili gosti predsednik stranke
Janez Podobnik, minister za pravo-
sodje mag. Ivo Bizjak in predsednik
regijskega odbora Gorenjska Mar-
jan Babič.
Za predsednika mestnega odbora
SLS Kranj je bil izvoljen mag. Franci
Rozman.
Za podpredsednika sta bila izvolje-
na Janez Porenta in Metka Zevnik.
Za člane mestnega odbora so bili
izvoljeni: Andrej Tavčar, Peter Ore-
har, Janez Remškar, Tomaž Šifrer,
Janez Eržen, Alojzij Ješe, Andrej
Perčič in Erna Ambrožič.
Za blagajniške nadzornike so bili iz-
voljeni: Andrej Šter, Magdalena
Kovačič in Jože Perčič. M.B.

dvoma podaljševanje čakalnih dob za gorenjske
bolnike, po drugi strani pa selitev teh storitev v
druge, dražje bolnišnice. V primeru druge
bolnišnice je pred časom prišlo do nesmiselne-
ga podvojevanja dejavnosti v okviru Kliničnega
centra.

Razpravljavci so nanizali dovolj vprašanj za
politiko – tako je na izzive najprej odgovoril min-
ister Ivan Bizjak, ki se je dotaknil že omenjene-
ga problema nepovezanosti in slabe koordinira-
nosti gorenjske politike. Izzive za Slovensko ljud-
sko stranko na tem področju vidi tudi njen pred-
sednik Janez Podobnik. Stranka SLS se zavze-
ma za čim hitrejše reševanje nakopičenih prob-
lemov. Kot je pokazala razprava, ima stranka
na Gorenjskem dovolj kvalitetnih in najodgo-
vornejših kadrov, da prikazane predloge realiz-
ira, predvsem v dobro ljudi na tem področju.
Predsednik Podobnik je ta program dobro opisal
s pozivom – »Gorenjci vse preveč okopavamo
svoje male vrtičke – s skupnimi močmi se raje
lotimo okopavanja naše njive«.

Na razpravo so se odzvali tudi poslušalci, ki
so predstavili svoje komentarje in vprašanja go-
vornikom. Gost iz občinstva je predstavil po-
gled na situacijo na Gorenjskem na pogled s oča-

Javna tribuna 5
volilne enote

v soboto, 14. feb-
ruarja 2004 ob
18.00 uri v dvorani
Zadružnega doma
Prebold v Preboldu.

Tema javne tribune je bila:
- Regionalizacija v Sloveniji;
- Kmetijstvo in podjetništvo po

vstopu v EU;

li globalista, ki je zvenelo tudi malce provokativno.
V središče je postavil vrednote, kot jih vidita kap-
ital in zahteva po dobičku. Tej tezi sta ugovarjala
dr. Remškar in ga. Zevnik, ki sta jasno povedala,
da morajo v ospredju vseeno ostati vrednote, kot
so solidarnost, poštenost, tradicija, skrb za ohran-
itev delovnih mesta na podeželju.. To pa so vred-
note, za katerimi stoji Slovenska ljudska stranka.
Omenjeni primer je jasno nakazal različnost po-
gledov naše stranke od ostalih, ki v prvi vrsti stavi-
jo na brezobzirno dirko za ustvarjanje bonitet za
politične in gospodarske elite. Odprta so bila tudi
vprašanja s področja kmetijstva, ker pa je to tako
obširna tema, bomo za probleme na tem področ-
ju v bližnji prihodnosti organizirali novo tribuno.

Javna tribuna je uspela v vseh ozirih – tako z
vidika udeležbe, kot z vidika odprtih tem. Naša
stranka je kot prva na Gorenjskem probleme odpr-
la in javno pozvala vse strukture, tako politične
kot gospodarske, da je za hitrejši razvoj Goren-
jske kot regije treba strniti in povezati vse sile. S
tem pozivom se je javna tribuna tudi končala,
hkrati pa smo najavili nove teme s področja prob-
lematike prometa, kmetijstvo in širše obravnave
problematike zdravstva.

Marjan Babič
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Mitja Katavič: »Za
razvoj naših majhnih
obmejnih krajev!«
V prejšnji številki našega časopisa smo s kratko vestičko napovedali dogodek,
za katerim v veliki meri stojijo naši aktivni člani s primorskega konca. Prav
zaradi njihovega požrtvovalnega dela, o katerem tudi vestno ter predvsem
samoiniciativno, seznanjajo tudi naše uredništvo, smo se odločili, da se v
današnji rubriki Po Sloveniji odpravimo na primorski konec.

Izšla je knjiga Notranje Gorice-
Plešivica skozi čas avtorja Cirila
Mraka. Knjiga, ki je izšla ob 800 -
letnici prve omembe kraja, ponuja
na 250 straneh pravo bogastvo po-
datkov o kraju in njegovi okolici.
Opisane so vse pomembnejše
naravne in kulturne znamenitosti,
podrobna zgodovina kraja in oko-
lice, dejavnosti, ki se odvijajo v kraju
in še mnogo drugega. Vse je tudi
bogato opremljeno z barvnimi fo-
tografijami in zemljevidi. Knjiga je
izšla ob podpori mnogih domačinov
in sponzorjev, med katerimi imata
svoje mesto tudi Občina Brezovica
in SLS, ki podpirata tovrsten trud za
ohranitev zgodovinskih podatkov in
kulturne dediščine.

Sredi prejšnjega
tedna so Rižani, ob
prisotnosti gostov z
obeh strani meje,
ustanovili Društvo za
slovensko-hrvaško
čezmejno sodelolo-
vanje in druženje na
območju ekoparka
Kras. Ta dan so gos-

tje – kot že velikokrat dotlej – poudarili,
kako pomembna so tovrstna društva za
gojenje sožitja med narodi, saj lahko mar-
sikdaj storijo več kot to uspe »uradnim
politikom«…

O novoustanovljenem društvu, njegove-
mu pomenu, namenih in ciljih smo se pogo-
varjali s predsednikom Mitjo Katavičem.
V Sloveniji in na Hrvaškem že obstajajo
društva, ki negujejo in krepijo prijateljst-
vo in sodelovanje med narodoma. Kako
to, da ste se odločili za ustanovitev »vaše-
ga«?
Razlog za ustanovitev Društva je pred-
vsem v tem, da smo želeli povezati ljudi,
ki živijo, delajo ali preprosto pripadajo
prostoru, kjer so že stoletja ljudje poveza-
ni z osebnimi, prijateljskimi, kulturnimi,
verskimi, poslovnimi vezmi ne glede na
družbene razmere ali spremembe.
V osebnih kontaktih med ljudmi z obeh
strani meje je prišlo do pobude za ustano-

vitev takega društva, ki bi povezovalno de-
lovala na področju Čičarije in Istre. Iz
pobude se je rodilo društvo.

Kakšni so cilji, namen društva?
Krepitev in povezovanje dveh ekoloških
parkov z obeh strani meje Slovenije in Hr-
vaške,  z upoštevanjem vseh možnosti, ki
jih daje na razpolago EU za ustvarjanje
boljših pogojev za življenje ljudi ob šen-
genski meji. Društvo se bo v okviru
možnosti in sodelovanja pristojnih insti-
tucij posvečalo organizaciji prireditev,
posvetov, gospodarskih, turističnih, kul-

turnih temah in možnosti povezovanja.
Zasnovani so tudi že konkretni načrti za
razvoj teh dejavnosti na širšem področju
Rakitovca. Na pobudo INICI odbor je
Svet KS zaprosil za spremembo prostor-
skih in ureditvenih planov na mejnem
področju.

Kdo so člani društva in kdo to lahko post-
ane (kako)?
Član lahko postane vsak, ki se poistoveti
s programom Društva in so mu ljudje in
pokrajina o kateri govorimo, blizu. Po
Statutu, ki je bil sprejet na Ustanovnem
zboru v Rižani 3.3.2004 v Rižani, so to
lahko tudi tujci.

Se boste predstavili širši javnosti, glede na
to, da gre za društvo, ki cilja na dvig kako-
vosti življenja ob meji?
Vsekakor. Društvo se bo v okviru prvoma-
jskih prireditev, ki  potekajo v Rakitovcu
pod okriljem Društva za turizem, šport,
kulturo in razvoj Rakitovca 27. aprila
2004 predstavilo širši javnosti in že zdaj
bi rad povabil naše člane, da se nam ta
dan pridružijo.

Bo vstop Sloveniji v EU in vzpostavitev šen-
genske meje vplivala na delovanje društva
oz. uresničevanje skupnih projektov preb-
ivalcev ob meji?
Kot sem že navedel je ena izmed bistvenih
točk delovanja prav » omilitev« razmer po

ustanovitvi šengenske meje.
Na ustanovnem zboru ste predstavi kar
obsežen program. Kateri so glavni poudar-
ki?
Konstituiranje vseh organov in pričetek
obsežnega dela za ustanovitev EKO par-
ka KRAS kot podcone širše turistične
cone.

Društvo bo dejavno na t.i. območju EKO
parka KRAS. Kako daleč je projekt njegove
ustanovitve?
Na predlog Iniciativnega odbora je Mest-
na občina Koper vložila prošnjo  na SOPS
za ustanovitev EKO parka KRAS. Naše
društvo bo pri tem dejavno stalo ob stra-
ni Mestni občini Koper in tudi z osebni-
mi vezmi pomagalo pri pozitivni rešitvi.

Zakaj je ustanovitev tako pomembna?
Pomembna je za razvoj teh krajev, saj je
le ta nemogoč brez formaliziranja  pobud,
obenem pa ob uresničitvi tega cilja lahko
računamo na razvojna sredstva struk-
turnih skladov EU, ki podpira take dejav-
nosti.

Kakšna naj bi bila »vsebina« ekoparka, kaj
bi se v njem dogajalo? Bi bil odprt za jav-
nost?
Pobuda na SOPS je bila vložena z nasled-
njo vsebino:
Vzreja in selekcija istrskih domačih živa-
li, ki so nekoč živele na tem območju (sive-
ga istrskega goveda – boškarin, ovce – is-
trske pramenke, osli, konji, koze). Post-
avitev lastne klavnice, mlekarne in sir-
arne, pridelava medu in zdravilnih zelišč.
Ustanovitev blagovne znamke in skupno
trženje vseh izdelkov EKO parka.

Želimo vam veliko uspehov pri uresničevan-
ju zastavljenih ciljev!

IZLET IN JAVNA TRIBUNA V SOBOTO 20.3.2004

(Gospa in gospod, Ime, priimek)

(Naslov: ulica , kraj, poštna številka)

(kontaktni telefon)

�
P R I J A V N I C A

Na avtobus vstopim:
v Mariboru na avtobusni postaji  ob 7.uri
V Celju ob avtocesti na bivši cestninski
postaji (ali Žalec avtobusna postaja)
V Ljubljani  pri Hali Tivoli ob 9. uri

Prijavnico pošljite na naslov
SLS SŽZ, Beethovnova 4,
1000 Ljubljana, ali po faxu:
2511741 do četrtka
18.3.2004.

Barbi Ravnikar
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Barbi Ravnikar

KRATKE SLADKE
V uredništvu smo veseli, da ste v rubriki KRATKE SLADKE začeli tako zavzeto sodelovati tudi bralci in
bralke. Še naprej nam pridno pošiljajte “gradivo” in delite z nami vaše posebno vesele trenutke.

Na Starem Vrhu smo smučali, da se je kar
kadilo. Dobesedno. Za nekaterimi zaradi hitrosti,
pri drugih zaradi
ne ravno rahlih
pristankov na si-
cer mehki beli
snežni odeji. Še
najbolj se je obre-
stoval kratek poči-
tek: predsednik
Državnega sveta
Janez Sušnik na
smučeh, s čepico
na glavi in prav
tako na smučeh
naš pravosodni
minister mag. Ivo Bizjak, predsednik Glavnega
odbora in škofjeloški župan Igor Draksler pa si je
omislil gojzarje . Najbolj varno in udobno!

Nova generacija, podmladek naše stranke, se
ponaša s člani, ki obvladajo različne aktivnosti.

Tako je tudi prav in
morda so ravno zara-
di tega tako zelo us-
pešni in prodorni. Po
sobotnem smučanju
je  meh  raztegnil in
za splošno zabavo
poskrbel Marko Gas-
ser, glavni tajnik
Nove generacije. Ni-
hče si ni zatiskal
ušes, zato se zna
zgoditi, da ga bomo
kmalu poslušali kot

vodjo kakšnega narodnozabavnega ansambla, ki
pri nas rastejo kot gobe po dežju.

Najmlajši udeleženec smučanja je s svetlečimi
očmi prejel pokal. Čisto pravi pokal! In če ti ga
svečano podeli sam predsednik je še toliko več
vreden! Podeljevanje pokalov in priznanj je zadovol-
jno opazoval Dušan Pintar, predsednik občinskega
odbora Gorenja vas – Poljane, kjer so z velikim
veseljem  prispevali velik delež praktičnih nagrad za
udeležence. Še enkrat se jim, tokrat tudi prek strani
našega časopisa, iskreno zahvaljujemo za to.

Tako izgleda vsakdanjik (in včasih tudi praznik)
na sedežu stranke, Beethovnovi 4 v Ljubljani. Kupi
pošte, telefoni, obiski članov, kontakti z občinskimi
odbori… Za dobro in pozitivno delovno vzdušje na
B4 med drugim skrbita tudi dami na fotografiji: Alma
Velagič in Pavla Kliner.

Brez odvečnih besed: »Moji avstrijski Korošci«
Na fotografiji  Jožef Jeraj in Georg Wurmitzer.

Kar nekaj »naših« poznanih in
»slavnih« je praznovalo in še
praznuje v teh dneh: mag. Janez
Božič, dr. Andraž Vehovar, Aldo
Babič, Jožef Jeraj. Dolgoletna
tajnica na sedežu stranke Meri
Štembal pa se vztrajno približuje
rojstnemu dnevu: številke ne

bomo izdali, ker se to ne spodobi, sicer pa Meri nikoli
ni skrivala svojih let. Pri njeni
volji, pozitivni energiji in do-
brem izgledu ji tako ali tako
nihče ne verjame, da je »že
toliko«….

Posnetek je nastal na
srečanju uspešnih sloven-
skih gospodarstvenikov in
politikov. Okroglo mizo, ki
je potekala v organizaciji
naše stranke, smo poime-
novali:»Dober dan Evropa«.
Hja, tudi zares in v živo
bomo to lahko kmalu rekli!

Člani  Turističnega društva v Ilirski Bistrici  so
uspešno izpeljali že deveti pustni karneval po uli-
cah starega mest-
nega središča.
Pustno povorko je
sestavljalo kar
nekaj domačih in
tujih starih tradicio-
nalnih in novodob-
nih mask. Poseben
čar so prireditvi
prispevali mediteransko razpoloženi gostje iz sos-
ednje Republike Hrvaške in njihovi zvončarji. Bis-
tričani znajo!

Naš predsednik se rad odzove tudi povabilom
medijskih hiš, ki jih nekateri drugi politiki zaradi
večnih in “neodložljivih” obveznosti kaj radi zane-
marjajo…. Tako se je odzval povabilu TV PAPRIKA,
kjer se je v zabavni
oddaji “Adam in Eva z
napako” v sobesedo-
vanju pomeril z atrak-
tivno novinarko POP
TV Petro Kerčmar.
Gledalci so imeli
možnost glasovati, ka-
teri izmed sogovornikov jih je s svojim simpatičnim
nastopom bolj prepričal in osvojil. Z veliko večino
so izglasovali našega predsednika, tako, da je
postal finalist oddaje, ki bo v živo potekala v Can-
karjevem domu konec aprila. Zanj lahko glasujete
tudi vi,v prilogi Nedeljskega dnevnika PILOT, ki
izide vsak četrtek.

Naš član Alojz Andolšek iz Velikih Poljan blizu
Ortneka, nam je poslal razglednico, ki jo hrani že
vrsto let. Kartica je bila natisnjena v spomin na
ustanovni shod vse-
slovenske Ljudske
Stranke v Ljubljani
17.oktobra 1909 s
fotografijo ustano-
vitelja, dr. Ivana
Šusteršiča in s pos-
vetilom našega pes-
ni-ka Simona Gre-
gorčiča. Gospod
Alojz, lepa hvala za
vaš trud, takšnih
presenečenj smo
vedno veseli!



Fotografije so iz arhiva ČŽP Ljudska čebela.


